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_____  Vsa pozornost velja delitvi dohodka in sistemu nagrajevanja

DELAVSKA
ffl V načelu smo soglas

ni: prehojj na intenzivno 
gospodarjenje je neizbežen. 
Ali pa se v vsakdanjem 
življenju vendarle ne po
rajajo nekateri antagoniz
mi, katerih neizbežna po
sledica so slabši rezultati, 
kot-pa bi lahko bili?

Na splošno je ocena kopr
skih sindikatov optimistična: 
med proizvajalci je v glavnem 
prevladalo prepričanje, da je 
treba doslej vse preveč pogosto 
ekstenzivno gospodarjenje za
menjati z intenzivnim.. Seveda 
pa s tem še ni rečeno, da se v 
tem prehodu v intenzivno go
spodarjenje ne pojavljajo tudi 
nekateri zaviralni momenti, lah
ko bi rekli tudi družbeni anta- 
gonizrni, katerih konkretne po
javne oblike pa so kaj različ
ne. Tako gre po mnenju kopr
skih sindikatov za nekatere bi
rokratske tendence v občinskih 
skupščinah, pravzaprav v ob
činskih upravah na eni strani, 
a na drugi za povsem enak po
jav v posameznih upravno-teh-

ničnih vodstvih delovnih organi
zacij. V nekaterih'občinah nam
reč še vedno poskušajo z ob
činskega vrha usmerjati razšir
jeno reprodukcijo v delovnih or
ganizacijah', določati politiko 
osebnih dohodkov, osebne po
trošnje, skratka odločati o vsem 
tistem, o čemer bi morali vsaj 
soodločati samoupravni organi 
delovnih organizacij. In podob-, 
no bi spet lahko našteli veliko 
primerov, ko upravno-tehnična 
vodstva »obidejo« samoupravne 
organe ali pa jih enostavno po
stavijo pred izvršeno dejstvo, 
lahko bi govorili tudi o vsilje
vanju volje enega samouprav
nega organa drugemu.

Drugi pojav pa je izraziti 
tennokratizem, V prenekateri 
delovni organizaciji je namreč 
obveljalo prepričanje, da lah
ko zagotove boljše ekonomske 
in gospodarske rezultate samo 
spremembe v organizaciji po
slovnih procesov, reorganizaci
ja tehnoloških procesov, skrat
ka, le nova tehnična revolucija. 
Ne^ ne bi bilo razsodno zani- 

>

Samoupravni sklep 
terja — zaščito

V statutih je odgovornost za ki Ulice samoupravnih 
pravic prespiošno opredeljena

V obilici dela, ki ga morajo 
samoupravni organi in sindikal
ne podružnice opraviti v tem 
in naslednjih mesecih, ker ne 
trpi odloga — naj omenimo sa
mo priprave na občne zbore 
sindikalnih podružnic, ki vklju
čujejo razpravo o rezultatih go
spodarjenja v preteklem letu, 
sprejem delovnih načrtov za 
prihodnje obdobje, izbiro naj
primernejših kandidatov za ob- 
fm-ke, zvezno in r’ - r”’ o 
skupščino itd. — sodi tudi 
uskladitev vseh samoupravnih 
aktov delovne organizacije s 
statuti. Te dni poteka rok, ki 
so ga delovne orgahizaoile do
ločile v statutih za izvršitev C e 
naloge, prav ra ko pa ni več da
leč datum, do katerega naj bi 
vsebino statutov po svojem 
sklepu (leto dri po njihovem 
sprejemu) ponovno pregledale, 
ccende in dopolnile. Ker sb to
rej hkrati na pretresu pravilni
ki o delovnih razmerjih, o disci
plinski in materialni odgovor
nosti delavcev (ter vsi drugi) in 
s/atn-i, si velja ogledati, kako 
oblikovati oziroma dopolniti ti
sta določila, ki so omenjenim 
samoupravnim aktom skupna in 
Iv jih je mogoče vpisati v .pra
vilnike, če jih že statuti ne vse
bujejo. Ta določila pa so — 
sankcije zaradi kršenja samo
upravnih pravic delbvnih ljudi. 
Nejasno določene sanljrijf v teh 
aktih so le prepogosto-vzrok, da 
predstavljajo samoupravni do
kument? delovnih ljudi samo 
kup besed in papirja v preda
lih, ru-dtem ko mojstri v do- 
iavmeah nekaznovaho delijo 
p-oisvajalceni pravico po svo
je.

Analiza statutov, ki 'jo je 
©pravila, komisija za družbeno 
upravljanje pri Republiškem 
svetu ZSS, navala na zaklju
ček. da precejšnje število de
lovnih organizacij v svoie sta
tute r: vDimJo sankcij, še v<'č 
delovnih organizacij pa je pred
videlo za »kršilce samoupravnih 
pravic v statutih le splošna do

ločila. Zato naj bi delovne or
ganizacije dopolnile svoje sta
tute tudi v določilih, ki sankcio
nirajo njihovo kršitev in kršitev 
drugih samoupravnih aktov.

pes je, vseh medsebojnih od
nosov ni mogoče spraviti v ka
lupe disciplinskih ukrepov, 
marveč jih je potrebno razre
ševati v prvi' vrsti s sredstvi 
moralnega družbenega vpliva 
(s tovariškimi opozorili, javno 
kritiko) in rednimi sredstvi de
mokratičnega mehanizma (z 
odpoklicem, rotacijo).

Res pa je tudi, da bi le bilo 
potrebno v statutih,, posvetiti 

' več prostora sankcijam zoper 
kršitev samoupravnih ak
tov (statutov, pravilnikov, po- 

-slovnikov, proizvodnih planov), 
kršitev samoupravnih pravic 
delavcev in sankcijam zoper ne
upoštevanje sklepov samo
upravnih organov, kar vse je 
še mogoče storiti zdaj, ob do
polnjevanju statutov in pravil
nikov. Vsaj minimalna določi
ta o tem bi namreč zelo olaj
šala reševanje nastalih sporov 
in nesporazumov' v kolektivih, 
uveljavila bi osebno odgovor
nost za izvrševanje delovnih in 
družbenih obveznosti, onemogo
čala bi uveljavljanje samovo
lje posameznikov ter utrjevala 
homogenost in čvrstost delovne 
skunnosti. >

Čeprav je že na osnovi sa
me ustave nedvomno jasno, da 
je vsaka samovolja, vsaikp kra
tenje samoupravnih pravic pro
izvajalcev protiustavno, pa- mo
rajo samoupravni akti to pro
blematiko podrobneje obdelati. 
Nikakor ni dovoli, če v statutu 
piše samo »da nihče nima pra
vice in ne more omejiti' samo
upravnih pravic delovnega ko
lektiva,« ker vsebuje takšno 
splošno določilo že ustava. V 
samoupravnih aktih je treba to 
določilo bolj konkretizirati. 'Ra
zen lega se tudi ni mogoče za
dovoljil; 'samo z opisovanjem 
znanih klasičnih primerov kr- 
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kati pomen takih ukrepov, po
gosto bodo celo odločilnega po
mena, toda pri tem je vendar
le treba upoštevati proizvajal
ca — upravljavca. Izkušnje nam
reč izpričujejo, da povsod tam, > 
kjer so v procesu gospodarjenja 
pozabili na faktor, ki se mu 
pravi proizvajalec, kjer so po
skusili omejiti njegove samo
upravne pravice v odločanju ip 
gospodarjenju, da , povsod tam 
tudi rezultati vseh tehnoloških 
šprememb niso bili, kot, so si 
jih zamišljali.

Zato tudi koprski sindikat: 
tako odločno pripominjajo, da 
je treba vse sile usmeriti v 
lomljenje ostankov birokratiz
ma in tehnokratizma. Se pose
bej velja to zavsindikate v ob
činah in delovnih organizacijah.

O Delovninj organizaci
jam ostaja čedalje v več 
ustvarjenih sredstev. Kako 
z njimi gospodariti, da bi si 
lahko zagotovili kar naj
boljše rezultate?

Sredstva, ki ostajajo ..delov
nim organizacijam, so se V mi
nulem letu močno povečala, sa
mo v industriji za 93,8 %. Ko 
pa iščemo odgovora' na vpraša
nje, kako ta sredstva tddi naj
bolj racionalno naložiti, se sre
čujemo z nekaterimi skrajnost
mi, ki pa pomenijo le ponoven 
korak v preteklost. Tako na pri
mer za letošnje leto v koprskem 
okraju predvidena vlaganja v 
rekonstrukcijo obstoječih proiz
vajalnih sredstev pomenijo le 
5,6 % od skupnih investicijskih 
sredstev. Ob tem pa nov poda
tek, namreč, da v industriji te
ga okraja dela v drugi izmeni 
23,8Vc, v tretji pa le.il,4% za
poslenih.

Koprski sindikati zato tudi 
zavračajo tako gospodarjenje z 
ustvarjenimi sredstvi. Po po
datkih zaključnih računov za 
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Našim bralcem se 
vljudno opravičuje
mo, ker zaradi po
manjkanja papirja ne 
moremo nadaljevati 
objave kongresnega 
gradiva v Pogovorili.

ENOTNOSTMl

Čslriek, 7. januarje Št. 1, leto XXIII

KJE VZETI SREDSTVA ECANJE osebnih dohodkov

NA RAČUN TERENSKEGA DODATKA?

POSEG V SKLADE 
NI PRAVA POT

UREDNIŠTVO
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Če na sestankih delovnih 
enot gradbenih podjetij steče 
pogovor o terenskih dodatkih, se 
po pravilu zaostri. Delitev po 
delu ni več prazna beseda. Tisti 
terenski delavci, ki po veljav
nih kriterijih niso upravičeni do 
terenskega dodatka, se čutijo 
prikrajšani pri osebnih dohod
kih v primerjavi s svojimi sode
lavci, ki jim predpisi to pravico 
priznavajo. Ko se pogovor zbi
stri, upravičenci na terenski ddda- 
tek navadno pritrdijo »riezado- 
voljnežem«, češ, res je, terenski 
dodatki niso v vzročni zvezi z 
delovnimi uspehi posameznika 
in delovne skupine, ne pozabijo 

•pa dodati: »Nismo pa tega mi 
krivi, ampak predpisi... Seve
da bi bilo prav, če bi se po do
hodkih izravnali z nami. saj 
opravljamo enaka dela, toda ne 
vemo, kako.« »Kje vzeti denar, 
na skladih je le nekaj grošev,« 
doda še kdo iz računovodstva in 
razprava o terenskih dodatkih 
obtiči na mrtvi točki.

KJE .VZETI SREDSTVA ZA\ 
POVEČANJE OBRAČUNSKIH 
OSNOV ZA IZRAČUN CENI
KOV DEL OZIROMA OSEBNIH 
DOHODKOV ZAPOSLENIH, S 
ČNTER BI UKINILI SEDANJO 
NESPODBUDNO IN NEPRA
VIČNO OBLIKO IZPLAČEVA
NJA (TEUENSKliH DODATKOV, 
je točej eno glavnih vprašanj 
nadaljnjega razvoja delitve po 
delu v gradbeništvu. Danes po
sredujemo odgovpr Lojzeta Ca
pudra, predsednika RO sindika
ta gradbenih delavcev Slovenije, 
na to vprašanje, in s tem nada7 
ljujemo razpravo, kako odpra
viti podobne, ekonomsko ne

spodbudne oblike delitve in jih 
vključiti v cenike del.

Ukinitev terenskega dodatka 
kot posebne kotegorije osebnih 
dohodkov za delovno organiza
cijo ni posebno privlačna. Dinar, - 
izplačan za osebne dohodke iz 
materialnih stroškov, ima dru
gačno vrednost kot dinar, izpla
čan za osebne dohodke iz čiste
ga dohodka. Ce prenesemo na
domestilo za terensko delo v či
sti dohodek oziroma v osebne 
dohodke, naraste dohodek pod
jetja, s tem pa tudi prispevek 
A dohodka, - ga zajema fede
racija. Hkrati narastejo tudi pri
spevki iz osebnih dohodkov in
, , ..... merno zmanjšajo sklatii
podjetja.' , ,

PODRAŽITEV NI REŠITEV
Sredstva, ki naj nadomestijo 

terenske dodatke, je mogoče za
gotoviti na več načinov. Prvi je( 
odpraviti različno vrednost' di
narja v sistemu delitve dohodka. 
To je najenostavnejša, vendar 
perspektivna rešitev. Hitreje bi 
zbrali potrebna sredstva s soraz- 

, mernim povišanjem cen proiz
vodov in storitev, ki jih izgo- 
tavljajo oziroma ppravljajo te
renski delavci. Dodatna podra
žitev gradbenega dela pa bi ob 
njegovih že sicer visokih cenah 
ne bila najbolj primerna reši

tev. Lahko bi posegli JtačH v 
sklade podjetij, vendar kažejo 
računi, da bi takšen poseg po
bral tri četrtine skladov delov
nih organizacij v gradbeništvu 
(v letu 1963 .so imele te organi
zacije 2877 milijonov dinarjev 
v skladih, kot nadomestilo za 
terenske dodatke bi morale od 
tega odšteti 2138 milijonov, kar 
pomeni, da bi jim ostalo v skla
dih le še 739 milijonov dinar
jev). Za delovne organizacije 
gradbeništva bi bila edino mož
na četrta rešitev: da bi\se fe
deracija odrekla tolikšnega dela 
prispevka iz dohodka, kolikor 
ga je potrebno za kritje razlik, 
ki bi nastale s takšno spremem
bo formiranja osebnih dohodkov 
terenskih delavcev. Pričakova
nje takšne rešitve je glede na 
materialne možnosti federacije 
najbolj realno, vendar bi bila 
tudi takšna rešitev samo začas
na, skj bo treba čimprej spreme
niti celoten sistem delitve do
hodka med skupnostjo in delov
nimi organizacijami.

ZA ENAKA DELA ENAKA 
MERILA!

Pri rokah imam le podatke 
iz analize izplačevanja terenskih 
dodatkov v štirinajstih gradbe
nih podjetjih v letu 1063, zato 
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S PLENARNEGA ZASEDANJA REPUBLIŠKEGA ODBO- , 
RA SINDIKATA STORITVENIH DEJAVNOSTI

TEORIJA 
PRAKSAKA
Za razvoj obrti naj skrbita tudi industrija in trgovina

Koncept sodobne storitvene 
obrti in komunale se je že dokaj 
jasno izkristaliziral med števil
nimi razpravami na raznih ni
vojih, nerešeno pa je vprašanje, 
kako naj bi ga realizirali.

Preden odgovorimo, se je 
treba vprašati, čemu se pri nas
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teorija in praksa tako razhajata. 
Po teoriji naj bi organizirali 
obrtna in komunalna podjetja, • 
ki bi bila zaradi dobre organi
zacije, tehnologije in ekonomike 
sposobna rentabilno poslovati 
in nuditi hitre in cenene storit
ve, praktično pa vse prepogosto 
rastejo v aluminij in steklo ob
lečene »obrtniške« delavnice s 
cehovsko organizacijo in delitvi
jo dela, s skromnim asortimen
tom in obsegom storitev ter se
veda tudi z nizko storilnostjo in 
lekonomičnostjo. K modernizaci
ji tudi ne prispeva integracija 
sorodnih in nesorodnih organi
zacij brez ustrezne ekonomske 
in politične utemeljenosti in 
brez jasne gospodarske perspek
tive integriranega podjetja. Ce 
k temu dodamo še dejstvo, da 
do integracijskih procesov ni 
prišlo na željo in zahtevo inte
griranih organizacij in po nji
hovem -spoznanju, ampak jo je 
takorekoč izsilil krog »zunanjih 
specialistov«, potem ni čudno, 
če ti integracijski procesi niso 
in ne pdtnenijo veliko za razvoj 
obrti in komunale.

V sleherni razpravi o zaosta
janju obrtne in komunalne de
javnosti se kakor refren ponav
lja opravičilo: premajhna sred
stva za razširjeno reprodukcijo. 
In to upravičeno. Toda1 ali je v 
tem edini vzrok, da teorije o 

• razvoju obrti in komunale ne 
prenesemo-v življenje? Vseka
kor ne. Krive so tudi komunal
ne skupnosti, saj si večinoma 
nismo na jasnem, v katero sto
ritveno obrt kaže prvenstveno
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Predsedstvo republiškega sveta zveze sindikatov Slo
venije je mimili torek razpravljalo o koncep^ijski zasno
vi, družbeno-ekonomskih izhodiščih in namenih ugotav
ljanja in merjenja življenjskih stroškov ter pri tem ugo
tovilo:

9 da podatki, ki jih danes daje statistična služba na 
sektorju življenjskih stroškov, ne ustrezajo;

® zato je potrebno izdelati metodologijo in sistem za
jemanja in izračunavanja indeksa cen življenjskih stro
škov, ki naj, omogoči realne meritve, ocene in zaključke.

Predsedstvo meni, da je reševanjb problemov standar
da izredno pomembna in aktualna družbeno-ekonomska 
naloga za nadaljnji razvoj produktivnosti dela, ki terja 
ustrezno pozornost in prizadevanja vseh družbenih činite- 
Ijev. V tem namenu je predsedstvo sprejelo naslecinje kon
kretne zaključke: *

Da predlaga izvršnemu svetu SRS, da ustanovi družbeni 
organ in ustrezno službo za proučevanje vpliva cen živ- 

, Ijenjskih potrebščin in življenjskih stroškov na standard 
delovnih ljudi ter da izvršni svet SRS zagotovi potrebno 
materialno bazo za raziskovalno delo na tem področju.

Nujno je realnejše 
spremljanje 

življenjskih stroškov
S seje predsedstva republiškega svcia 

Zveze sindikatov Slovenije
Nadalje predlaga predsedstvo RSS Centralnemu svetu 

ZSJ, da podbzame ukrepe, ki so potrebni za izdelavo enot
nega sistema in metodologije ugotavljanja življenjskih 
stroškov v Jugoslaviji.

tfa-, seji so med drugim razpravljali tudi o realizaciji 
statutarnih in zakonskih določil (j reelekciji direktorjev v 
delovnih organizacijah. Praksa nekaterih občin namreč ni 
vselej v skladu s sistemom delavskega samoupravljanja, 
mimo tega pa so močnotpomanjkljlba določila statuta de
lovnih organizacij, zlasti takrat ko gre za časovno oprede
ljevanje reelekcije. Oboje, zlasti pa napačna interpretacija 
vsebine novih pravno družbenih norm bi lahko še naprej 
uveljavljalo staro, ^od kolektiva odtrgano kadrovsko poli
tiko« in omejilo ali celo odpravilo uveljavljanje samo
upravne pobude in samoupravne odločitve pri reelekciji. 
Kritike napačnih postopkov ih razlag predpisov oziroma 
reelekcije ne razumemo kot obrambo tistih direktorjev, 
ki bi jih glede na premajhno uspešnost njihovega dela 
kazalo zamenjati, marveč kot obrambo novih pricipov v 
kadrovanju direktorjev, uveljavljenih z ustavo in zako
nom. Naša prizadevanja bodo morala biti usmerjena pred
vsem na smotrno izpopolnitev statutarnih določil o reelek
ciji in ne nazadnje tudi na preciznejše opredeljevanje po
gojev za tako delovno mesto. Tako bodo na osnovi statu
tarnih norm možna in umestna politična prizadevanja, (ia 
se reelekcija dosledno uveljavi. Na seji so sklenili, da bodo 
o tem posredovali obširnejšo informacijo vsem sindikal
nim organom.

Ob koncu je predsedstvo sklenilo, da bo v drugi po
lovici januarja seja plenu-iha republiškega sveta zveze sin
dikatov Slovenije, na kateri bodo razpravljali o nalogah 
sindikalnih organizacij v prizadevanjih za večjo produk
tivnost v sedanjih gospodarskih pogojih in gibanjih.
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Pisarniški obla
sti je odklenkalo

V novomeški občini so se 
odnosi med delovnimi organi
zacijami in upravo občinske 
skupščine v zadnjem letu tako 
zaostrili, da- »sprtih strani« ni 
bilo več mogoče pobotati na 
razpravah »najodgovornejših 
faktorjev«, marveč so morali 
poiskati tudi krivce teh neso
glasij. V razgovorih s pred
stavniki delovnih organizacij 
smo slišali: »Štirinajst dni sem 
čakal, da bi me sprejeli na 
gospodarskem oddelku ...« »Od 
vseh poti mi je bila pot na ob
čino najtežja ...« Nič čudnega, 
če je takšen pisarniško biro
kratski odnos občinske uprave 
do delovnih organizacij v pri
meru IMV povzročil komunal
ni skupnosti razen moralne 
več deset milijonov material
ne škode, kar je, kot pravimo, 
prililo olja na ogenj javnega 
vprašanja: Kako je kaj takega 
mogoče?

Uvod v ta sestavek je le ilu
stracija podobnih pojavov tudi 
v nekaterih drugih občinah, ki 
kažejo na prepočasno izginja
nje državno oblastniške misel
nosti upravljanja iz občinskih 
pisarn v primerjavi z doseženo 
stopnjo samoupravljanja v de
lovnih organizacijah.

Glavnih vzrokov za vzvišen, 
oblastniški odnos nekaterih 
uprav občinskih skupščin do 
delovnih organizacij ni mogo
če iskati samo ž ocenjevanjem 
in analiziranjem ukrepov lju
di, ki vodijo posamezne od
delke upravne službe pri skup
ščinah, marveč predvsem v 
centraliziranem načinu finan
ciranja razširjene reprodukci
je, ki je na relaciji občinska 
uprava — delovna organizaci
ja uzakonil prakso neenako
pravnih odnosov, če že ne od
nosov nadrejenosti in podre
jenosti. Spomnimo se samo, 
kako enostavno so občine še 
pred nedavnim zbirale denar 
tudi za nejasno opredeljene 
namene. V direktorjevi pisar
ni je zabrnel telefon in slušal
ka je povedala: »Dogovorili 
smo se, da boš dal toliko in 
toliko milijonov za to našo 
stvar!« O morebitnih enako
pravnih medsebojnih pogod
benih obveznostih med obči
na in delovno organizacijo ni 
bilo besede. Občinske uprave 
so nato na ta način zbrani de- 
,nar in denar občanov, ki so ga 
zbrale z davščinami, delile na
to kot dobri dedek Mraz: zdaj 
so pokrile izgubo tega ali one
ga »občinskega« podjetja (na 
primer enega od štirih samo
stojnih obrtnih podjetij z elek- 
tro storitvenimi ambicijami 
pred leti v Grosupljem), zdaj 
ga dajale predvsem za razvoj 
industrije v svojem območju, 
čeprav občani ob belem dnevu 
z lučjo niso mogli več najti 
obrtnikov v svojem kraju (v 
škofjeloški epbčini in še kje). 
Podobnih primerov ne kaže 
več naštevati, ker še ni pretek
lo toliko časa, da bi jih poza
bili. Tak odnos občinskih 
uprav do delovnih organizacij 
je bil možen tudi zato, ker so 
imele ' odločilno besedo pri 
imenovanju in zamenjavi di
rektorjev, kar jim je odloču
joče pomagalo pri uveljavlja
nju pritiska na delovne orga
nizacije. Opisanim pojavom je 
botrovala tudi dosedanja funk
cija družbenega planiranja, ki 
je obvezovalo delovne organi
zacije, kaj morajo storiti, ozi
roma koliko morajo dati druž
beni skupnosti. Takšen eno
stranski odnos do delovnih or
ganizacij ni bil posebno spod
buden za oblikovanje enako
pravnih odnosov na relaciji 
občina — delovna organizaci
ja. V atmosferi, ki jo je ustva
rila centralizirana skrb za raz
širjeno reprodukcijo, so sub
jektivne sile v občini premalo 
skrbno ocenjevale funkcije po
sameznih delov komunalne 
skupnosti ter jih povezovale 
na podlagi njihove medseboj
ne enakopravnosti.

Zdaj, ko bo skrb za razšir
jeno reprodukcijo vse bolj 
prehajala na neposredne proiz
vajalce, se bodo morali odnosi 
med upravami občinskih skup
ščin in delovnimi organizacija
mi bistveno spremeniti. Sred
stev delovnih organizacij ne bo 
več mogoče združevati s pri
tiskom, marveč na osnovi ena
kopravnih dogovorov in šele 
potem, ko bodo delovni kolek
tivi v praksi spoznali korist
nost združevanja in se zanj 
tudi zavestno odločili. V spre
menjenem načinu financiranja 
razširjene reprodukcije pa se 
bo morala bistveno spremeniti 
tudi vloga občinskega družbe
nega plana, ki bo moral vse 
bolj izgubljati značaj prisilne
ga upravnega akta ter postati 
oblika usklajevanja naporov 
in prizadevanj, kako mobili
zirati materialne vire za ure
sničitev določenih skupnih 
ekonomskih, socialnih, kultur
nih in drugih akcij občinske 
skupnosti v korist vseh obča
nov. V. B.

Ko ni „na domačem^ prostoru lokacij, se sklad za gradnjo stanovanj v zadregi vprašuje: 
„Oj, kam bi del?“ Na odgovor ni treba čakati gospodarstvenika

„1, kjer si vzel!44
Zakaj je pri obiranju in delitvi materialne osnove stanovanjske gradnje udele
ženih toliko »zunanjih faktorjev«? @ Delovne organizaaije pomagajo svojini 
delavcem zidati hiše trideset in več kilometrov stran od delovišč ® Sedem- 
številčni komunalni prispevki @ 0 sredstvih za stanovanjsko gradnjo naj od

ločajo tisti, ki jih ustvarjajo

»Ena izmed največjih ovir za stabilizacijo ekonomskih 
odnosov v okviru družbenega samoupravljanja kakor tudi 
za hitrejše povečanje produktivnosti dela je pri nas vse
kakor v tem, da so se v sistemu razširjene reprodukcije 
najdlje ohranili številni elementi starega sistema admini
strativnega upravljanja gospodarstva. To se nanaša pred
vsem na davčni način zajemanja akumulacije, na državno 
monopolistični značaj upravljanja z investicijskimi skladi 
in na močan vpliv subjektivističnih meril in političnih 
želja v distribuciji teh sredstev, kar sta omogočala prva 
dva momenta.« (Edvard Kardelj, Družbeno ekonomski 
smotri gospodarskega razvoja v prihodnjem obdobju, VIII. 
kongres ZKJ, Komunist, Ljubljana, str. 81.)

Ugotovitev — ki ji je pritr
dila večina razpravljalcev na 
VIII. kongresu ZKJ — da cen
tralizirana skrb za razširjeno 
reprodukcijo ovira širitev eko
nomskih odnosov in razvoj sa
moupravnih procesov v gospo
darstvu, v celoti velja tudi za 
politiko stanovanjske izgradnje. 
Sedanji sistem stanovanjskih 
skladov in stanovanjskega pri
spevka, »teritorializacija« stano
vanjskih finančnih sredstev, na
čin kreditiranja in dodeljevanja 
stanovanj, sistem stanarin in 
materialna osnova ter organiza
cija vzdrževanja stanovanjske
ga fonda vsebujejo izrazite ad
ministrativno planske kompo
nente'in ovirajo težnje delovnih 
organizacij, da bi vsaj v dogled
nem obdobju uveljavile eko
nomske odnose tudi na stano
vanjskem področju. Oglejmo si 
nekaj primerov iz prakse, ki na
šo trditev potrjujejo in ki hkrati 
terjajo spremembo v načinu fi
nanciranja stanovanjske izgrad
nje, prehod od administrativno 
planskega reševanja stanovanj
ske problematike na stanovanj
sko gospodarstvo.

DELITEV STANOVANJSKEGA 
PRISPEVKA NI EKONOMSKO 

UTEMELJENA

Prvi očitek, ki ga delovni ko
lektivi naslavljajo na sistem fi
nanciranja stanovanjske izgrad
nje, se nanaša na način plače
vanja stanovanjskega prispevka 
iz osebnega dohodka. »Zakaj ne 
gre pol stanovanjskega prispev
ka občini, kjer je sedež podjetja, 
pol pa občini, kjer zaposleni sta
nujejo,« se vprašujejo delovne 
organizacije v mestih in indu
strijskih središčih. Da je takšna 
delitev stanovanjskega prispev
ka le administrativno, ne pa tu
di logično in ekonomsko uteme
ljena, kažejo naslednji primeri:

Če omenimo še, da zbira 
sredstva iz stanovanjskega pri
spevka tudi republiški stano
vanjski sklad (25 odstotkov vseh 
sredstev), je primerov za osvet
litev administrativne pestrosti 
in možnosti neekonomičnega 
usmerjanja stanovanjske grad
nje kar dovolj.

»NAVEDENE CENE 
SO PRIBLIŽNE«

Pestra je tudi investicijska 
politika stanovanjskih. skladov. 
Nekateri skladi razpisujejo le 
kredite za stanovanjsko gradnjo, 
drugi organizirajo tudi varče
valno službo, tretji pa so postali 
stanovanjski investitorji in pro
dajajo stanovanja na trgu po 
načelu: kolikor stane, toliko sta
ne! V razpisu stanovanjskega 
sklada občine Ljubljana-Šiška 
je to načelo formulirano takole: 
»Navedene cene so približne in 
niso dokončne, izračunane so na 
podlagi potrjenega glavnega pro
jekta. Končne cene se bodo izra
čunale v enem mesecu po pre
daji oziroma po prevzemu vse 
stavbe ali posameznega dela na 
podlagi dokončnega obračuna 
vseh stroškov v zvezi z dogra
ditvijo objekta oziroma posa
meznega dela.« Ob takšni for
mulaciji je jasno, da »se do
končne cene izračunavajo« samo 
na škodo stanovanjskega potroš
nika, saj nista ne graditelj ne 
investitor prevzela obveznosti v 
zvezi s ceno stanovanja, ki ga 
prodajata, čeprav ga nista zgra
dila s svojim denarjem, marveč 
s sredstvi, ki jih delovne organi
zacije odvajajo na njihove teko
če račune.

Sedanji način financiranja 
stanovanjske gradnje tudi ne 
spodbuja individualnih gradite
ljev, da bi si zgradili domove v

lektivi očitajo urbanistom in 
projektantom premajhen posluh 
za potrebe, žfelje in možnosti 
prebivalstva. Tako je stano
vanjski sklad občine Domžale s 
posebno anketo ugotovil, da želi 
99 % interesentov za stanovanje 
graditi individualno, urbanisti 
pa razen na dveh ožjih območjih 
Domžal niso predvideli indivi
dualnih gradenj. Stanovanjski 
sklad, ki je investitor stano
vanjske gradnje, gradi samo sta
novanjske bloke. Praksa je po
kazala, da se da z relativno 
majhnimi sredstvi, če so v do
brih rokah, napraviti veliko. V 
predilnici Škofja Loka so s 6 
milijoni dinarjev rešili stano
vanjsko vprašanje 22 delavcem. 
Kjer je dovoljena individualna 
gradnja stanovanj, prosijo inte
resenti sklade samo za 500.000 
do milijon dinarjev posojila, 
približno toliko prispeva tudi 
delovna organizacija in stanova
nje je ob lastnem prispevku in 
delu graditelja in, kar je treba 
poudariti, z relativno nizko ude
ležbo družbenih sredstev, pod 
streho. Za individualno gradnjo 
pa je vse teže najti prostor pod 
slovenskim soncem. V Celju ni 
dovoljena individualna gradnja 
niti v okoliških naseljih; »odgo
vorni faktorji« so menda mo
rali le Cinkarni pogledati skozi 
prste. Železarna Store je organi
zirala gradnjo individualnih hiš 
za svoje delavce v sosednji, 
šentjurski občini. Največ razu
mevanja za individualno grad
njo so pokazale škofjeloška, 
kranjska in litijska občina, ki so 
določile predele zanjo in vgra
dile vanje tudi najnujnejše ko
munalne naprave.

KDO NAJ PLAČUJE 
KOMUNALNO UREDITEV?

In tako smo — ob besedah 
o komunalni ureditvi — pri ko
munalnem prispevku, ki ga ob
činske skupščine lahko po pred
pisih določajo v različnih viši
nah. Ta pravica je obrodila čud
ne, za stanovanjske graditelje

često grenke sadove. V občini 
Ljubljana-Siška zahtevajo za 
gradnjo hiše na območju krajev
ne skupnosti Podgora-Pržanj od
1.635.000 do 2,365.000 dinarjev 
komunalnega prispevka (za ga
ražo. boks — 284.000 dinarjev), v 
Litiji pa za hišo od 300.000 do
400.000 dinarjev. Nič čudnega, če 
grade stanovanja tudi delovne 
organizacije, ne le posamezniki, 
zaradi visokih komunalnih pri
spevkov daleč od sedeža pod
jetja. (ŽTP Ljubljana na primer 
v Litiji.) Nekatere občine, med 
njimi tudi občina Domžale, pa 
so z občinskim statutom določi
le, da je komunalno ureditev 
dolžna financirati občina iz svo
jega proračuna in zato lahko 
uvede krajevni samoprispevek. 
Tako plačujejo komunalno ure
ditev in njeno razširitev oziro
ma modernizacijo vsi občani, 
kar je tudi prav, saj so stano
vanja iz leta v leto dražja in so 
novi graditelji stanovanj že zato 
v slabšem položaju v primerjavi 
s tistimi, ki so jih že postavili 
pod streho.

Vsi našteti primeri — izbra
ni le kot ilustracija iz celotne

stanovanjske problematike — 
kažejo, da je sedanji sistem fi
nanciranja stanovanjske grad
nje pomanjkljiv, ker ne učin
kuje dovolj ekonomično in 
spodbudno na graditev stano
vanj. Koncentracija sredstev za 
stanovanjsko gradnjo pri druž
beno političnih skupnostih 
omogoča — kot kaže praksa — 
uveljavljanje subjektivnih kri
terijev pri delitvi teh sredstev, 
jih drobi, otežkoča njihovo ra
cionalno izkoriščanje, a hkrati 
ne omogoča dovolj široke in 
stabilne finančne osnove za 
industrializacijo stanovanjske 
gradnje in proizvodnjo stano
vanj za trg povsod tam, 
kjer so za to tudi drugi pogoji. 
Politiko stanovanjske izgradnje 
bo treba zato slej ko prej po
staviti na nove temelje: odlo
čanje o sredstvih, namenjenih 
za gradnjo stanovanj, prepusti
ti tistim, ki'jih ustvarjajo, kre
ditiranje stanovanjske gradnje 
pa vključiti v sistem kreditira
nja dolgoročnih investicij.

VINKO BLATNIK

POSEG V SKLADE 
NI PRAVA POT

® Ker ni na razpolago dovolj 
lokacij, se sredstva stanovanj
skega sklada občine Ljubljana- 
Center izkoriščajo počasneje kot 
dotekajo;

• Saturnus ne najema kredi
tov za stanovanjsko gradnjo v 
domači občini, marveč pri sta
novanjskem skladu občine Ljub- 
Ijana-Šiška, ker jih ta daje pod 
ugodnejšimi pogoji kot sklad ob
čine Moste;

• kolektiv Litostroja odšteva 
polovico stanovanjskega prispev
ka vozačev z Dolenjskega do
lenjskim občinam, čeprav ima 
velike stroške s prevozom de
lavcev in bi mu prišel za grad
njo stanovanj zanje vsak dinar 
prav;

• delovni ljudje, zaposleni v 
enotah pošte, železnice in drugih 
centraliziranih ustanov, so še v 
slabšem položaju, saj se mate
rialna osnova za reševanje nji
hove stanovanjske problematike 
zbira na nivoju republike in 
zveze (le 20 odstotkov njihovega 
stanovanjskega prispevka se od
teka v stanovanjske sklade ob
čin, kjer imajo te organizacije 
svoj sedež).

krajih zaposlitve, v bližini svo
jih delovnih organizacij, to je v 
občinskih središčih ali mestih. 
Na deželi je mogoče poceni ku
piti gradbeno parcelo, prispevki 
za komunalno ureditev so nizki 
ali sploh niso predpisani, mate
rial za gradnjo je relativno ce
nejši kot v mestih, pa tudi oskr
ba s poljedelskimi pridelki je 
cenejša. Teh znanih dejstev bi 
ne kazalo spet pogreti, če bi de
lovne organizacije ne regresirale 
tako lahkega srca prevoza zapo
slenih na delo in ne kreditirale 
gradnje njihovih stanovanj na 
deželi. S tako stanovanjsko po
litiko delovne organizacije sicer 
ublažujejo pritisk prosilcev za 
stanovanje, ob tem pa vendarle 
premalo razmišljajo, kaj je za 
njihov perspektivni razvoj bolj 
gospodarno: ali dovozi delavcev 
iz oddaljenih krajev, ali reševa
nje njihovega stanovanjskega 
vprašanja v kraju zaposlitve.

PREMALO RAZUMEVANJA 
ZA INDIVIDUALNO GRADNJO

Stanovanjsko gradnjo podra- 
žuje oziroma jo zavira tudi ur
banizacija naselij. Delovni ko

(Nadaljevanje s 1. strani)

lahko ta predlog ilustriram le z 
njimi. Pri tem naj povem, da 
je razmerje med osebnimi do
hodki in terenskimi dodatki 
ostalo relativno isto tudi v letu 
1964. Spremenile so se le abso
lutne številke, kar pa ilustraciji 
razlage ne škoduje.

Podatki kažejo, da je štiri
najst delovnih organizacij grad
beništva izplačalo v tem letu 
7430 milijard dinarjev neto oseb
nih dohodkov, razen tega pa še 
969 milijonov terenskih dodat
kov tako, da je terenske dodatke 
prejemalo 73 odstotkov zaposle
nih. Zaradi spremembe načina 
formiranja osebnih dohodkov bi 
delovne organizacije ne smele 
terenskim delavcem znižati do
sedanjih zaslužkov, kar pomeni, 
da bi morale, če naj uresničijo 
načelo, naj prejemajo zaposleni 
za enako delo enako plačilo, po
višati osebne dohodke ostalim 
27 odstotkom zaposlenih, po
vprečno za okoli 5300 dinarjev 
na mesec (po takratnih računih), 
tako da bi jih v startnih osno
vah izravnali s tistimi skupni
mi osebnimi dohodki, ki jih pre
jemajo sedanji upravičenci na 
terenske dodatke. Na ta način 
bi nadomestilo za terensko delo, 
ki bi ga vključili v obračunske 
osnove, povečali za 362 milijo
nov dinarjev. S tem pa bi nara
sli tudi prispevki osebnih dohod
kov.

V letu 1963 so analizirana 
podjetja izplačala s terenskimi 
dodatki in prispevki vred pri
bližno 14.008 milijard dinarjev 
bruto osebnih dohodkov. Po 
predlagani spremembi pa bi pla
čala 15.008 milijonov dinarjev 
ali za okoli 7,16 Vo več.

FEDERACIJA NAJ BI SE OD
REKLA PRISPEVKU

Zaradi takšnih sprememb v 
oblikovanju osebnih dohodkov 
bi prišlo tudi do strukturalnih 
sprememb v delitvi celotnega 
dohodka. Če upoštevamo podat
ke iz zaključnih računov grad
benih podjetij Slovenije, ki so 
v letu 1963 ustvarjala ne
kaj manj kot 96 milijard 
celotnega dohodka, okoli 31 
milijard dohodka in izpla
čala 22 milijard dinarjev bruto 
osebnih dohodkov, bi bila deli
tev po tem predlogu takšna: za 
višino terenskih dodatkov bi se 
zmanjšali materialni stroški, 
hkrati pa bi se povečal dohodek 
podjetja za približno 2,1 mili
jarde dinarjev. Ker plačujejo 
gradbena podjetja samo 50 °/o 
prispevka iz dohodka, bi se po
večal ta prispevek za okoli 155 
milijonov dinarjev. Da bi pokri
li razliko, ki bi nastala z od
pravo terenskih dodatkov po 
tem predlogu, bi se morala fe
deracija odreči nadaljnjim 6,5 "/o 
prispevka iz dohodka tako, da 
bi ta prispevek v gradbenih pod
jetjih znašal samo 1 %. Ker pa

je gradbeništvo že tako nizko 
akumulativna gospodarska pano
ga, je spričo potreb po nadalj
nji decentralizaciji sredstev za 
razširjeno reprodukcijo realno 
pričakovati, da se bo federacija 
v celoti odrekla temu prispevku.

Iz tega vsega povedanega iz
haja, da je potrebno vprašanje 
terenskih dodatkov rešiti hkra
ti v vseh gospodarskih panogah 
na celotnem področju države. 
Delne rešitve trajnega značaja 
o terenskih dodatkih niso mo
goče. LOJZE CAPUDER

DELAVSKA
ENOTNOST

Glasilo Republiškega sveta ZSJ 
za Slovenijo. Izdaja CZP Ljud
ska pravica v Ljubljani. List 
le ustanovljen 20. novembra 
1942. Urejuje uredniški odbor. 
Glavni In odgovorni urednik;

VINKO TRINKAUS
Naslov uredništva in uprave: 
Ljubljana. Kopitarjeva ul. 2. 
poštni predal 313-VI, telefon 
uredništva 33-722 in 36-672, 
uprave 33-722 in 37-501. Račun 
pri Narodni banki v Ljubljani 
§t. NB 600-11/1-365 — Posamezna 
številka stane 20 din — Naroč
nina le; četrtletna 250. polletna 
500 In letna 1000 din — Rokopi
sov ne vračamo — Poštnina pla
čana v gotovini — Tisk in kli
šeji CZP »Ljudska o ra vi ra« 

Ljubljana
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KAKO GOSPODARIJO V MARIBORSKI »EM«

Kronika je včasih stroga učiteljica, ker ob njej ugotav
ljamo, kaj smo se naučili. Z njeno pomočjo tudi odkrivamo 
odnos ljudi do napak in do učenja.

V tovarniški kroniki mariborske tovarne »EM« smo do
bili dva podatka, ki razen drugih ekonomskih kazalcev potr
jujeta domnevo, da je tovarna sedaj v hudi krizi. Sicer to 
v gospodarskih krogih ni več skrivnost. Poslovni ljudje vedo 
povedati o kronični blokadi tekočega računa, o neplačanih 
terjatvah, rubežih in podobnih prisilnih ukrepih, ki ne me
čejo dobre luči na tovarno, ki je nekoč v naši elektroindu
striji zavzemala vodilno mesto. Primer končno tudi pove, 
kako kratko je življenje na lovorikah, če tovarna sproti ne 
izpopolnjuje svoje proizvodnje z razvojnimi novostmi.

RDEČICA PO SESTANKU
Minilo je že nekaj mesecev, ko so 

v tovarni zapazili, da jim več ne te
četa »med in mleko«. Zadnji sestanek, 
na katerem so si vodilni ljudje v tovar
ni slekli suknjiče in v srajcah z za
vihanimi rakavi poslušali kritične pri- 
pombe o svojem delu in o napakah, je 
že toliko odmaknjen, da se ga spomi
njajo samo ljudje z dobrim spominom. 
Po tem sestanku, kjer so si v obraz 
povedali marsikaj neprijetnega, so vo
dilni uslužbenci zapuščali tovarno z 
rdečico. Učinek kritike pa ni bil dolg. 
Kmalu sta kritiko napak zamenjali 
mlačnost in molčečnost na celi črti.

Drugi udarec je bil prav tako omo
tičen. Neke noči v začetku meseca sep
tembra lani je v okolici obratov ne
znana roka nalepila po zidovih lepake 
z italijanskimi klišeji, ki so obveščali 
člane mariborske tovarne »EM«, da se 
je na našem tržišču pojavil nov pro
izvajalec hladilnikov in avtomatskih 
pralnih strojev. Nekaj dni pozneje se 
je velenjska tovarna »Gorenje« res po
javila na zagrebškem velesejmu, kjer 
je razstavila prvi avtomatizirani pral
ni stroj s presenetljivo nizko ceno. Tako 
se je na zasičenem jugoslovanskem tr
žišču pojavil še četrti proizvajalec 
električnih gospodinjskih strojev in s 
tem ustvaril še večjo zmedo na doma
čem tržišču in seveda povzročil nove 
težave s prodajo.

Ker je v našem značaju zelo pogo
sta lastnost, da za vse stvari najdemo 
primeren izgovor, tudi v tovarni »EM« 
niso upoštevali ljudskega pregovora, da 
bi najprej pometli pred svojim pragom. 
Vedno bolj pogosto so na zasedanjih 
v tovarni zvračali krivdo za neugoden 
gospodarski položaj na druge: na ne
redno oskrbo s surovinami, na neena
ke pogoje poslovanja, ker so nekateri 
proizvajalci v ugodnejšem položaju, in 
še različne druge izgovore so našli. V 
resnici pa nikoli niso mogli zakriti res
nice, da je tudi v tovarni sami marsi
kaj narobe.

VIDNE IN NEVIDNE NAPAKE
Eno izmed pogostih mišljenj, ki v 

tovarni prevladuje, je, da količinska 
proizvodnja ni važna, temveč da je va
žen samo finančni učinek. Takšno miš
ljenje je imelo za posledico, da so ko
ličinski plan med letom menjali in da 
je ostal na koncu leta neizpolnjen za 
več odstotkov. V nekaterih mesecih so 
bili posamezni obrati v precejšnjem 
zaostanku. Tako je obrat Lendava iz
polnil v mesecu novembru proizvodni 
načrt samo s 13,3 odstotka! (peprav so 
ostali obrati' izpolnjevali proizvodne 
naloge nekoliko boljše, letnega 
pa vsi razen obrata splošne montaže, 
proizvodnega načrta niso izpol
nili. Proizvodnja je količinsko v pri
merjavi s prejšnjim letom sicer nara
sla,' vendar so tudi tukaj posamezni 
obrati zaostajali. Če proizvodnja zao
staja, tudi finančni učinki ne morejo 
biti ne vem kakšni. V tovarni pa so 
še naprej delali »račune brez krčmar
ja«, češ da bo denar že prišel kar sam 
od sebe. Pri tem jih ni izučila niti po
polnoma suha blagajna. Pred dnevi ni
so našteli v rezervnem skladu za oseb
ne dohodke niti pare, v skladu skup
ne porabe pa so imeli le borih 38 tiso
čakov! To je za tovarno, ki ji lansko
letno brutonroizvodnjo cenijo na 12 
milijard dinarjev, najbolj uničujoče 
dejstvo.

V takšnem, položaju naj bi našli re
šilni pas. V obratih in v tovarni so za
čeli razpravljati o vzrokih nazadovanji 
in kaj kmalu so imeli dolgo listino 
vzrokov. Toda pogosto so imeli pri tem 
vezane roke, ker razne službe v pod
jetju niso pripravile nujnih podatkov, 
ki bi povedali, v kakšnem gospodar
skem položaju so. Prigovori o počasno
sti in zamudah teh služb se vrstijo. 
Podatke običajno zbirajo z večmeseč
nimi zamudami, ko je že prepozno, da 
bi lahko z ustreznimi ukrepi napake 
odstranili. Sindikati se pritožujejo, da 
je takšno ravnanje brezglavo in po
vršno.

Predsednik tovarniškega sindikata 
Mirko Topolovec je počasnost raznih 
služb ostro napadel:

— Sindikati smo sestavili posebno fi
nančno komisijo, ki naj bi proučila 
finančni položaj. Toda, kako naj raz
pravljamo o položaju, če ga ne pozna
mo? Zeio smešno, toda hudo resno se 
sliši, da o polietni bilanci razpravlja
mo z nekajmesečno zamudo. Letos je 
naša finančna služba prišla do »salo
monske rešitve«. Najprej so rekli, da 
polletnih bilanc ne bodo delali. Šele 
na pritisk so napravili polletno bilan
co. Na podlagi te bilance je sindikat 
predlagal samoupravnim organom za
ključke. Upravni odbor je nekatere 
ukrepe sprejel, vendar so bili ukrepi 
preveč deklarativni in niso zboljšali po
ložaja. Vzemimo za primer zastoje, ki 
nastajajo zaradi neusklajene proizvod
nje v obratih. Vemo točno, da smo lani 
izgubili 60.000 ur zaradi zastojev. To 
je zanesljiv podatek. Toda ni človeka, 
ki bv kaj ukrenil, da bi zastoje odpra
vili.

Odgovorni pravijo, da so proti zasto
jem brez moči in se izgovarjajo na 
stalno pomanjkanje reprodukcijskega 
materiala?!

— To je samo pol resnice. Mislim, 
da okoli* 22 vrst materiala lani ni bilo 
dobavljenih. Brez dvoma je to hud za
držek. Tudi razni kooperanti so nas 
vlekli za nos. Kooperanti, ki nas red
no oskrbujejo z elektromotorji, ne iz
polnjujejo pogodb. Pozneje, ko se je 
zataknilo, smo elektromotorje dobili od 
drugega proizvajalca. Marsikak zastoj 
bi lahko odpadel, če bi naša komercia
la pravočasno potrkala na prava vrata.

Vodja obrata stikalnih naprav inž. 
Ivan Lešnik je povedal tudi nekaj pi
krih o počasnosti ljudi iz upravne 
stavbe.

pečku in razen kljuk, predalčkov in 
notranje razporeditve v hladilnikih ni 
pripravil nobenih izboljšav. O tem žgo
čem problemu sem se pogovarjal z di
rektorjem priprave serijske proizvod
nje inž. Jankom Kozarjem:

Kaj je vzrok, da ste v tehnologiji 
vaših izdelkov, predvsem pralnih stro
jev in hladilnikov, zaostali? *

— Po mojem je zelo sporno, če v 
tehnologiji sploh zaostajamo. Če bi vze
li količnik brutoprometa, podeljenega z 
cShovnimi sredstvi, verjetno ni tovar
ne, ki bi imela ugodnejši količnik. To 
dokazuje, da v tehnologiji nismo zao
stali, temveč da ne moremo realizirati 
svojih zamisli.

Vedno se najde kakšen matematični 
izračun za opravičilo. Zanima pa me 
kljub temu, zakaj niste mogli uresni
čiti raznih tehničnih izboljšav?

— Naša tovarna finančno ne vzdr
ži pogostih sprememb posameznih tipov 
izdelkov. Uvedba nove serije hladilni
kov ni poceni. Po naših izračunih sta
ne okoli 150 milijonov dinarjev. Ker 
so naše serije zelo majhne, mine ne
kaj let, da vložena sredstva vrnemo. 
Pri velikoserijski proizvodnji je lažje 
menjati proizvodnjo in jo zamenjava
ti s tehničnimi izboljšavami. Prvi po
goj je torej, da najprej povečamo seri
je, za kar pa moramo imeti tržišče. Po 
vsem tem lahko napravimo zaključek, 
da ima tehnično osebje pri raznih iz
boljšavah vezane roke. Naša proizvod
nja je sicer serijska, ni pa masovna. 
Dokler bo tako, tudi s tehničnimi iz
boljšavami ne bomo reševali gospodar
skega položaja tovarne.

Velikokrat se tudi z skromnima 
sredstvi lahko najde kakšna poceni re
šitev?

— Tega ne zanikam. Toda pri nas 
imamo velike težave, ker orodjarna ni 
sposobna, da bi izdelala ustrezna orod
ja. Njene zmogljivosti so premajhne. 
Velikokrat se zgodi, da dokončamo raz
no orodje ali priprave šele takrat, ko 
se je delo v določeni fazi zaradi po
manjkanja nadomestnega orodja že za
taknilo. Na splošno so ti pojavi zelo 
škodljivi, so nam pa »prišli v kri«.

IZ OBRATA V OBRAT
Tovarna »EM« je znana, da ima 

svoje obrate zelo raztresene, saj teče 
proizvodnja razen v Mariboru še v Ki
dričevem, v Lendavi in v Murski So
boti. Proizvodni proces gotovih izdel
kov je vse prej kot ekonomsko pre
študiran. Celotno proizvodnjo draži

mnogi pomisleke, da ^hnično in teh
nološko ni dobro izpeljana.

Nepotrebni prevozi iz obrata v obrat 
bi tako odpadli. S tem bi odpravili za
motan proizvodni proces, ki so ga do 
sedaj mirno prenašali in vzdrževali. 
Kriza jih je prisilila, da v tem pogledu 
nekaj ukrenejo, sicer bi pa verjetno 
ostalo še po starem.

Kako tesno in nesmiselno je bi
la sedaj proizvodnja povezana, pove že 
primer s hladilniki. V obratu Himo v 
Mariboru so izdelovali absorbcijske 
hladilnike in agregate za kompresor- 
ske kladilnike. Agregate za kompre- 
sorske hladilnike so nato vozili v obrat 
Tobi, kjer so jih vgradili v hladilnike. 
Plastično ohišje za hladilnike pa so vo
zili iz Kidričevega v Maribor, od tu pa 
naprej v Tobi. Tudi pralne stroje de
lajo v Mariboru im v Lendavi, lakb da 
vsak proizvod napravi pred izdelavo 
dolgo pot iz obrata v obrat.

VSE PREJ KOT NAGRAJEVA
NJE PO DELU

Predsednik tovarniškega sindikata 
Mirko Topolovec je tudi povedal, da v 
tovarni krožijo hudomušne pripombe

— Računovodstvo bi morali tako 
erganizir- !•, da bi po enem mesecu 
zvedeli za naše poslovanje. To bi bil 
skrajni rok. Mi pa smo lansko polletno 
bilanco dobili v avgustu, v obratu pa 
smo jo obravnavali šele v septembru. 
Devetmesečno bilanco pa smo obravna
vali v decembru. Vsakemu otroku je 
jasno, da ne moremo vplivati na stro
ške, ki so nastali časovna tako daleč 
nazaj. Zbiranje stroškov in obračun 
traja skoraj dva meseca,* kar je predol
go za sodoben način gospodarjenja.

Pripomba pisca: V računovodstvu 
nima nihče višje izobrazbe kot osem 
let osnovne šole.

ZASTOJ V TEHNOLOGIJI
Vedno več je ljudi v tovarni, ki dvo

mijo, da je slab gospodarski položaj 
podjetja povzročila samo neredna oskr
ba z reprodukcijskim materialom. Ne
kateri menijo, da je tudi tehnologija 
dela kriva za sedanjo krizo. Dolgo ča
sa je razvojni oddelek sedel na za

jo prevozni stroški, ki so nepotrebni, 
ker bi lahko proizvodnjo tako organi
zirali, da bi posamezni obrati finalizi- 
rali izdelke. Zaradi neusklajenosti pro
izvodnje med posameznimi obrati ure 
čakanja na polizdelke resno ogrožajo 
delovno razpoložertje. V obratu Himo 
proizvodnja v minulem letu ni tekla 
niti mesec dni nemoteno.

Inženir Ivan Lešnik iz obrata sti
kalnih naprav se je ob tem problemu 
resno zamislil:

— Težko je v takšni tovarni govori
ti o sodobni organizaciji. Pri takšni 
razvejenosti lahko pride do ogromnih 
izgub v proizvodnji. Zamude pa so na
ša največja hiba, ki jo drago plaču
jemo.

Lahko bi rekli, da je bilo v sedanj* 
proizvodnji veliko nerazumljivih stva 
ri, ki bi jih lahko že uredili. Šele v 
zadnjem letu so začeli razmišljati c 
specializaciji v tem smislu, da bod' 
obrati finalizirali svoje izdelke. S tem 

\bi zmanjšali stroške prevoza. Speciali
zacija je zdaj v teku, vendar imajo

glede nagrajevanja. V tovarniškem ča
sopisu je bil že objavljen natečaj za 
strokovnjaka, ki bi znal razložiti de
lavcu izplačani mesečni osebni dohodek. 
Analitska ocena delovnih mest je izma
ličena. Predsednik sindikata ob tem 
ugotovi:

— Nagrajevanje po delu je pri nas 
samo na papirju.

Samo 30 odst. zaposlenih delavcev 
dela po normah ih po učinku.

Nezadovoljen je:
— Nagrajevanje po delu, ki upo

števa samo presežek norme, n.e upo
števa pa kvalitete dela in porabe ma- 
eriala, je polovično. Pri nas tudi pre- 
ežke delimo lako, kot bi jih stresali 

!z rokava, in s tem v bistvu zanikamo 
'agrajevanje po delu. Presežke izpla
čujemo, ko postanejo delavci z osebni- 
ni dohodki nezadovoljni. Obrat Tobi se 
ie pred kratkim pritožil, ’da ni dobil 
'-plačanega presežka, do katerega je 
ul upravičen. Posebna komisija uprav
nega odbora je pregledala finančno po
slovanje v obratu in ugotovila, da jim

presežek ne pripada. Čez štirinajst dni 
pa je računovodja prišel z izračunom, 
da bodo v obratu izplačali 52 odst. pre
sežka. Ekonomski zakoni so res čudni. 
Zdaj delavci ne vedo, kdo jih vleče za 
nos: računovodja ali upravni odbor?

Tudi Mirko Dečman, iz obrata Himo 
pravi, da takšen način nagrajevanja 
ne vodi nikamor:

—V oddelku absorbcijskih agraga- 
tov je lani odšlo drugam 34 delavcev, 
kar predstavlja skoraj tretjino vseh za
poslenih v tem oddelku. Mislim, da 
so glavni vzrok za tako močno fluk- 
tuacijo dokaj toge postavke v analitski 
oceni in slabem nagrajevanju.

Delovna sila v oddelku stiskalnica 
se je lani kar trikrat menjala. Precej 
delavcev je v tovarni, ki se poleg red
nega delovnega časa ukvarjajo s pri
ložnostnimi fizičnimi deli, da bi si iz
boljšali svoje gmotne razmere. To pa 
vsekakor slabo vpliva na njihovo sto
rilnost v rednem delovnem času.

1
EKONOMISTI BEŽIJO

Kadrovska zasedba delovnih mest v 
tovarni tudi ne ustreza. Tovarna, ki je 
imela lani zaposlenih okoli 3100 delav
cev, bo ostala zdaj z enim samim eko
nomistom, pa še ta dela na manj važ
nem področju. V podjetju so položaje 
ekonomistov zasedli inženirji. Inženirji 

. se na setankih hvalijo, da imajo toliko 
ekonomskega znanja v malem prstu 
kot ekonomisti.

Spraševal sem, zakaj so vodilna me
sta, kjer bi morali delati ekonomsko 
izobraženi ljudje, zasedena s tehnično 
inteligenco. Dobil sem zelo različne 
odgovore:

Inženir Janko Kozar je bil kratek:
— Mi smo si svoj položaj v tovar

ni pridobili z delom. Pa naj še ekono
misti' poskušajo.

Dejstvo je, da ekonomisti bežijo in 
da jih ne morejo zadržati.

Inženir Ivan Lešnik je zaklel v 
črno:

— Verjetno prihaja med tehničnimi 
strokovnjaki in ekonomisti' do trenj, 
ker tehniki drugače gledamo na poslo
vanje. Dejstvo je, da so ekonomsko 
poslovanje prevzeli tehniki. To je zgre
šeno. Samo v našem obratu smo ugo
tovili. da potrebujemo štiri ekonomi
ste. Dolgo brez njih več ne bomo mo
gli shajati-.

Predsednik sindikata Mirko Topolo
vec pa je skušal najti vzroke:

— Zdaj sla daia odpoved kar dva 
ekonomista. Odhajata zaradi odnosov 
v podjetju. Vendar tega nihče javno 
ne pove na pristojnem mestu. Razlogi 
odpovedi ostanejo skriti in se o njih 
govori le v zaprtih družbah. Kot pri
mer naj havedem, da ekonomist, ki od
govarja za zunanjo trgovino, sedi do
ma za pisalno mizo, namesto njega pa 
potujejo po tujini drugi ljudje, ki jim 
je zunanja trgovina bolj konjiček kot 
poklicni opravek.

S temi stavki smo hoteli samo 
spomniti, da vzroki neštetih težav v 
tovarnah ne izvirajo samo iz pomanj
kanja surovin iz uvoza. Tudi doma 
''mamo, če odkrito priznamo, vrsto sla
bosti in ni čisto prav, da krivdo za ves 
nered v proizvodnji pripisujemo slabi 
oskrbi s tujimi reprodukcijskimi ma
teriali. Morda, je to poglavitni vzrok 
mnogih napak, vendar krivci vsaj, za 
polovico težav najbrž sedijo za tovar
niško ograjo.

ZDRAVKO TOMAZEJ
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■ RAZMIŠ
ob tez m a

O STROKOVNEM 
IZOBRAŽEVANJU

Okno v staro Ljubljano

• V: ^

Foto Milan Šparovec

Na lestvici problemov, o katerih smo 
najpogosteje razpravljali v ' preteklem 
letu, bi verjetno izobraževanje in uspo
sabljanje strokovnih kadrov zavzelo 
eno prvih mest. Skoro da ni bilo po
membnejšega sestanka, ki ne bi na 
njem stekla beseda tudi o tem, za raz
voj našega gospodarstva, tako pomemb
nem vprašanju. Lani je bilo npr. mno
go razprav in kritike na račun neure
jenega financiranja strokovnega šolstva. 
Ob začetku šolskega leta so se, kot že 
vrsto let nazaj, tudi lani ponovno raz
vnele razprave o tem, kam z mladino, 
ki po končani osnovni šoli želi nada
ljevati šolanje, pa tega zaradi premajh
nih kapacitet teh šol ne more.

Več ali manj so bile te razprave 
parcialne — načenjali smo jih takrat, 
ko se je pred nami pojavil pro
blem, ki smo ga morali tako ali dru
gače rešiti. Ob tem pa dostikrat nismo 
dovolj kompleksno — z različnih zor
nih kotov ocenili sedanjega sistema šo
lanja in usposabljanja strokovnih ka
drov, njegove slabosti in pomanjkljivo
sti ter iskali ustrezna pota za razvoj v 
bodoče.

Pomemben prispevek k taki celoviti 
obravnavi pomeni nedvomno obsežno 
gradivo, ki ga je pripravila posebna ko
misija zveznega sekretariata za pro
sveto in kulturo za izdelavo zveznega

■ OC£V£ Emm lUFORMACm §

V iskanju novih oblik gle
dališke izraznosti se vedno po
gosteje pojavljajo tudi nove 
vsebine, ki jih je moč učinko
vito uporabiti prav v satirič
nem. kabaretu. S tem so v sve-

teksti bičali napake, ki se iz tem se vprašujem, ali bo naša 
dneva v dan porajajo in po- žeja po družbeni satiri pogaše- 
navljajo v našem življenju in na, če naj ubira pota, da se bo 
ki zaslužijo obsodbo in poprav- spotikala predvsem ob to, kar 
ke. Zal pa v tej kritičnosti je po znanih zakonih dialekti-
prečesto niso znali najti nje-

tu že daleč pred nami, zlasti ne globlje vsebinske osti, niso 
učinkovita je dejavnost satirič- bili dovolj aktualni in na da
nih kabaretov na Poljskem, volj visoki kulturni ravni. V 
Nosilci teh novih oblik so sko-, prizadevanju za čimvečjo pe- 
rdj povsod mladi ljudje — štu- strastjo in komunikativnostjo

TOVARIŠI,
TO SE NAS 
TIČE!

denti, ki so običajno avtorji 
domiselnih, duhovitih in kri
tičnih tekstov, hkrati pa tudi 
dobri igralci, pevci in plesalci. 
S tem je njihova ustvarjalnost 
po vsebinski kot izvedbeni pla
ti lahko enakovredna poklicni

so bili prečesto neokusni, ža
ljivi in za sodobno napredno 
mislečo in intelektualno mladi
no primitivni ter brez izostre
nega posluha za resnične de
formacije človeka in družbe. 
Tega pa jim tudi za začetek ne

gledališki umetnosti in jo gle- moremo opravičiti.

iiilll!!!l!lll!lii!l!il!llil[|l!!lflll!!!!llllll! ll!IM!!il9!M!!!!!!

Študentski satirični

KABARET

dalci tako tudi sprejemajo 
vrednotijo.

Pri nas smo s tem šele na 
začetku. Prav je, da smo zače
li, vprašanje pa je, v koliko 
je skupina Akademik s svo
jim satiričnim kabaretom »To
variš, to se tebe ne tiče!«, s 
svojo izvedbo satiričnih krpic 
resnično uspela ter s specifič
nimi domiselnimi, duhovitimi 
in predvsem dovolj kulturnimi 
teksti in izvedbo lahko pred
stavila našemu občinstvu novo 
obliko gledališča in ga k temu 
pritegnila. Izvajalci in sode
lavci so si prizadevali, da bi 
večeru dali tim močnejši pou
darek duhovite in izvirne druž
bene satire, da bi s svojimi

Starg resnica je, da neko 
idejo, nazor ali umetniško iz
poved lahko smešiš, lahko pa

ke nujen zgodovinski proces 
in razvoj, ki ga ni moči usta
viti. Lahko ga tako ali druga
če zavremo, začasno spremeni
mo, toda razvoj gre dalje po 
svoji nujni razvojni poti. To 
je ena plat uprizoritve, druga, 
sprejemljiva, pa je smešenje 
vsega, kar je v našem vsak
danjem življenju napačnega, 
nedoslednega in slabega. Od
krita in poštena kritika nam 
je'še kako potrebna in zažele
na, vendar pa naj bo plod ob
jektivne in resne presoje dane 
situacije, temeljitega poznava
nja družbenih procesov in da

jo tudi razvrednotiš, vendar gajanja v našem vsakdanjem 
pa moraš vedno najti nekaj življenju. Samo talca kritika bo 
boljšega, ustreznejšega in vred- zadela v živo, ne bo naivna in 
nejšega. Ce zadeva to na pri- marsikdaj brez prave akiual- 
mer družbeni sistem, konkret- ne, življenjske osti, bo lahko 
no našo družbeno ureditev, duhovita, ostra in seveda tudi 
kar je bilo med vrsticami čit- spodbudna. S tako kritiko in
titi, se sprašujem, kakšna 
ustreznejša ureditev naj bi za 
te mlade ljudi nadomestila se
danji družbeni sistem in če je 
predvsem rdeča barva za našo 
družbo danes sploh bistvene-

satiro naj bi naši mladi liudje 
zdravili vse, kar je napač',iega.. 
In tako kritiko bi brez dvoma 
ljudje z veseljem sprejeli in 
videli v njenih ustvarjalcih 
bodoče delavce in upravljalce.

ga in odločilnega pomena (vsa- ki se bodo nekoč na svojih de
lce toliko časa so namreč igral- lovnih mestih znali izogniti 
ci vohljati po tleh, če je še do- napakam svojih predhodnikov, 
volj rdeče barve — linije!). Ob IVA BOZOVlCA,R

ocene kritike informacije ocene kritike informacije ocene kritike informacije ocene kritike informacije ocene kritike informacije ocene

V novoletnih dneh so nam dejanja in se c njimi smeši. Režiser Dino Risi je že z 
med prazničnimi, zabavnimi in S svojimi načeli, da mora slu- dodelitvijo naslovne vloge Al- 
lahkotnimi deti posredovali novim družbenim ciljem Oertu Sordiju uspel. Sordi je 
tudi italijansko filmsko satiro ter se boriti za Italijo, kjer bo za^vei v vi0gi Silvia Magnoz-
»Težko je živeti«. Scenarist Za večino revežev boljše in 

srečnejše življenje, prihaja v zija prepričljivo ter s svojo

Duhovita
satira
IIIIIIIIIIUIUII!!!!,« Ililllillll iiiininiiiiiiiiiiiiita

Rodolfo Sonega \ je posegel rj sialna^našprotja^v drufbf in i^ro stisnil delu pečat duhovi- 
življenjske prigode povprečne- družini. Nehote postane »zale- te družbene satire. S svojo 
ga Italijana, ki se začenjajo v tavi norec« v ustavljenem mo- tragi-komično aktivnostjo je 
minuti vojni, kjer se Silvio ralno-družbenem redu, ki noče odkril marsikatero trpko in 
Magnozzi kot partizan prvič po kolesnicah vladajoče biro- življenjsko resnico, ki zbode in 
zave, da je sestavni člen druž- kracije in priviligiranega boli. Sordi ni pavlihovska kre- 
be in da lahko s svojimi na- družbenega razreda. Zato je atura, ki se ji smejemo zaradi 
prednimi stališči in udejstvo- osamljen in siromašen, ko 'pa njene lastne smešnosti. On je 
vonjem marsikaj stori za njen se prilagodi nenapisanim za- v bistvu tragični junak v da- 
razvoj in napredek. Zal pa konom družbe ter postane nih situacijah, v danem oko- 
svoja hotenja izraža običajno »ugleden in ubogljiv«, je brez lju, ki odkriva resnično plat 
v nepravem času in nepravem svojega ponosa. To pa je zanj, določene družbene ureditve. 

ITALIJANSKI FILM »TEŽKO okolju. Pogum, ki ga je le red- čeprav povprečnega italija\- Sordi je eden med tisoči'ma- 
JE ŽIVETI« 'co dovolj za resno in druž- skega človeka, preveč in spet tih italijanskih ljudi, ki s svo-

t>eno pomembno akcijo in ki krene na trpko pot lastnega jimi poštenimi nazori želijo, da 
mu cesto manjka posluh za dostojanstva in načel za lep- bi tudi v tej družbi bilo vse 
trenutno aktualno politično šo bodočnost delovnega čloive- pošteno in boljše, 
vzdušje, usmerja v brezciljna ka. I. b.

dokumenta o sistemu izobraževanja. 
Skoro istočasno smo v Sloveniji dobili 
tudi teze za zakon o strokovnem izo
braževanju.

Gradivo zveznega sekretariata ‘ za 
prosveto in kulturo odpira nekaj na
čelnih problemov, ki bi jih bilo vredno 
temeljito proučiti in jih soočiti z našo 
sedanjo prakso. ,

Osnovno vprašanje, na katerem je 
zgrajena shema strokovnega izobraževa
nja, je: kakšni kadri bodo v perspektivi 
potrebni gospodarstvu in družbenim 
službam. Razvoj tehnike in uvajanje 
avtomatizacije v industrijo bo zahteval 
drugačni kvalifikacijski sestav delovne 
sile. Predpostavlja se, da bo družbeni 
in ekonomski razvoj pripeljal do eks
panzije izobraževanja in da bo zaradi 
hitrega uvajanja nove tehnike potrebno 
stalno priučevanje na delovnih mestih. 
Prav zaradi tega pa bo potrebno zago
toviti čim večjemu številu zaposlenih 
široko, splošno in strokovno izobraževa
nje, ki jim bo omogočilo hitro prilaga
janje stalnim spremembam, v proizvod
nji. Prvi problem, ki se ob tem odpira, 
je torej: kdaj in na kakšni stopnji sploš
ne in strokovne izobrazbe uvesti spe
cializacijo. Drug problem, ki izvira iz 
prvega, pa je odnos med šolo in delovno 
organizacijo v deležu, ki naj ga obe-pri- 
spevata k izobraževanju in usposablja
nju kadrov. Izobraževanje strokovnih 
kadrov je'tudi pri naš že preraslo kla
sični šolski sistem in se močno razširilo 
na delovne organizacije v gospodarstvu 
in družbenih službah. V svetu se bistve
no menja naloga šole, ki ne pretendira 
več, da bi delavca povsem Usposobila, 
temveč ga- predvsem pripravlja za indu-, 
strijsko izobraževanje. Neposredno stro
kovno izobraževanje na drugi stopnji v 
razvitih deželah vse bolj prevzemajo 
gospodarske organizacije — šole pa da
jejo predvsem tiste osnove splošne in 
strokovne izobrazbe, ki je pogoj za 
uspešno usposabljanje na delovnem me
stu in doseganje strokovnih kvalifika
cij. Obenem pa taka izobrazba zagotav
lja vsestranski razvoj osebnosti, ter 
mladega človeka usposablja za aktivno 
udeležbo v družbenem življenju. Izhaja
joč iz teh osnov in izkušenj razvitih de
žel se komisija zveznega sekretariata za 
prosveto in kulturo zavzema za uvedbo 
novega tipa šole, tako imenovano, indu
strijsko tehnično šolo, ki bi predstav
ljala masovno šolo za mladino, ki se 
po osnovni šoli še ni opredelila za po
klic.

Medtem ko gradivo zveznega sekre
tariata obširno in dokumentirano ob
ravnava ekonomske in družbene osnove, 
na katerih bo v bodoče moralo temeljiti 
usposabljanje strokovnih kadrov za go
spodarstvo in družbene službe — pred
stavljajo teze zakona o strokovnem izo
braževanju poizkus uzakoniti dosedanji 
sistem strokovnega izobraževanja na 
stopnji, ki smo jo doslej v Sloveniji dor 
segli.

Vprašanje je, ali naj se sistem stro
kovnega izobraževanja gradi na trenut
nih potrebah in se le-tem prilagaja — 
ali pa mora računati na perspektivni 
razvoj in potrebe, ki jih bo le-ta po
rajal.

Verjetno bi bilo potrebno — predno 
uzakonimo sedanjo prakso, študijsko 
proučiti načine in pota, po katerih da
nes pri nas šolamo in usposabljamo 

, strokovne kadre — kritično oceniti 
strukturo in kvaliteto njihovega znanja 
in sposobnosti ter analizirati pomanj
kljivosti sedanjega sistema. Gotovo ve
lik del slabosti izvira tudi iz nerešenih 
problemov izven samega izobraževalne
ga sistema (npr. zaradi disproporcev v 
nagrajevanju in različnega vrednotenja 
umskega in fizičnega dela je že nekaj 
let čutiti mnogo večji naval v šole, ki 
usposabljajo za uradniške poklfce, med
tem ko se v šole za delavske poklice vpi
suje vedno manj mladine). Ne glede na 
to in druge nerešene probleme pa bi 
moral zakon, izhajajoč iz sedanjih kon
kretnih pogojev in materialnih možno
sti, v večji meri upoštevati gospodarski 
in družbeni razvoj in prilagoditi šolanje 
kadrov tem perspektivam.

Nemogoče je v enem sestavku opo
zoriti na vrsto problemov, ki jih že da
nes poraja praksa in ki se bodo v bo
dočnosti še zaostrili. Naj zato omenim 
le nekatere:

1
Z resolucijo o strokovnem izobra

ževanju smo postavili 8-letno osnovno
šolsko izobrazbo kot temelj vsake na
daljnje strokovne izobrazbe in izpopol
njevanja. S tem smo hoteli zagotoviti 
višjo splošno izobrazbo vseh zaposlenih.' 
Kako pa se to načSlo kaže v praksi? 
Lani je zaključilo obvezno osnovno šolo 
32.289 učencev — od tega uspešno vseh 
psem razredov osnovne šole 16.261 (ali 
le dobra polovica), vsi drugi pa so 8-let
no šolsko obveznost zaključili v nižjih 
razredih od IV. do neuspešno končane
ga VIII. razreda. V šole II. stopnje se 
je lani vpisalo 17.802 mladincev (za po
klicne šole so štete le prve izmene, ker 
podatkov za drugo in tretjo izmeno sta
tistika še nima), torej več kot pa jih je 
uspešno zaključilo 8. razred osnovne 
šole. Ti podatki nam kažejo dvoje: 1. 
da vsa mladina, ki uspešno zaključi 
osnovno šolo, nadaljuje šolanje na II. 
stopnji in 2. da se neposredno v proiz
vodnjo vključuje še vedno velik del 
mladine z nedokončano osnovno šolo in ■ 
da prav ta mladina kasneje ni deležna 
nikakršne sistematične vzgoje in izo
braževanja.

Se bolj zanimivi so podatki o struk
turi vpisa na šole II. stopnje. Največji 
pritisk je bil letos na takozvane po
polne srednje šole (TS, gimnazija), med
tem ko nekatere predvsem poklicne šole, 
kljub večkratnim razpisom niso mogle 
dobiti dovoljnega števila učencev (ru
darske,'metalurške, gostinske itd.). Vse' 
tehniške in njim ustrezne strokovne šole 
so letos vpisale 5077 učencev (od tega 
tehnične 2554, ekonomske pa 1478 učen
cev), medtem ko se je v gimnazije vpi
salo 3683 učencev.

Ti podatki zelo zgovorno kažejo na 
nekatera nesorazmerja v šolah II. stop
nje, 'ki so se razvijale dokaj stihijsko, 
več ali manj le pod pritiskom mladine, 
ne pa na osnovi proučenih potreb po 
strokovnih kadrih. Kažejo pa tudi na 
različno vrednotfenje posameznih šol II. 
stopnje s strani mladine in staršev. Le-

Vabimo 
posameznike 

in delovne 
organizacije 

k javni razpravi 
o sistemu 
m vsebini 

strokovnega 
izobraževanja

O

to ima svoje subjektivne pa tudi ob
jektivne vzroke. Kljub formalno ena- 
kamu rangu vseh šol II. stopnje je ven
darle res, da so možnosti napredovanja 
dokaj različne in da ima npr. tisti, ki 
se vpiše v takozvane popolne srednje 
šole ali v gimnazijo, mnogo večje mož
nosti za nadaljnje strokovno izobraževa
nje in napredovanje, kot pa mladinci, ki 
gredo v takozvane poklicne šole.

Vse to kaže, da bo v sistemu in'zla
sti vsebini našega strokovnega izobra
ževanja potrebno izvesti korenitejše 
spremembe. Dvomim, da bi z uvedbo 
novega tipa šole, kot ga predvidevajo 
predlogi komisije Zveznega sekretariata 
za prosveto in kulturo, rešili osnovne 
probleme izobraževanja strokovnih ka-, 
drov. Prav tako pa tudi nov zakon, ki 
ne bo dovolj upošteval sprememb in 
perspektivnega gospodarskega in druž
benega razvoja, ne bo prispeval k ure
ditvi mnogih nerešenih problemov, ki 
v našem strokovnem' izobraževanju ob
stajajo.

TILKA BLAHA
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Lahko se 
čudimo

»Izreden uspeh Ludvika 
Zajca!«

»Četrto mesto Jeseničana 
Ludvika Zajca na skakalni
ci v Oberstdorfu med sve
tovno elito skakalnega 
športa je presenetilo vse, 
celo največje optimiste ...«

»Roko na srce! Lahko se 
čudimo podvigu Ludvika 
Zajca...«

Take in podobne komen
tarje smo lahko te dni za
sledili v skoraj vseh jugo
slovanskih časnikih. Tudi 
radijski komentatorji niso 
bili tiho:

»Trije naši skakalci Zajc, 
Oman in Eržen so se štiri 
dni pred pričetkom novo
letne skakalne turneje pri
pravljali v sosednji Avstri
ji na večji skakalnici, po
tem ko so zaključili trening 
na 50-metrski ob železni

ški postaji v Planici. Pre
hod na večjo skakalnico 
(tega so morali napraviti u 

> Avstriji?) jih je motil... 
Sprememba sloga je ugod
no vplivala na Zajca ...«

To je res in spodbudno. 
Z največjimi črkami smo 
zapisali uspeh mladega je
seniškega skakalca. Zato je 
marsikdo pomislil in si de
jal:

»No, vendar so se naši 
fantje enkrat solidno pri
pravili za novo smučarsko 
sezono. Tokrat so pristojni 
forumi poskrbeli za vse.«

Ali je to točno? Druga 
plat medalje je nekoliko 
drugačna. Kot manj po
membno dejstvo so namreč 
časopisi med drugim zabe
ležili tudi tole:

»Na treningu pred novo
letno turnejo so prva dva 
dni naši skakalci sami pri
pravljali 50-metrsko ska
kalnico, ostale dni (trenira
li so vsega skupaj sedem 
dni) pa skakali dopoldne in 
popoldne. Vsak je izvedel 
po 40 do 50 skokov. NA 90

METRSKI SKAKALNICI 
V PLANICI PA NISO VA
DILI, KER SE NI BILA 
PRIPRAVLJENA .. .*

Zato so morali Zajc, 
Oman in Eržen na trening 
v Avstrijo, prej pa so sku
paj šs Z drugimi skakalci 
»tlačili 50-metrsko ska
kalnico. Lep trening, ali 
ne? Ob vsem tem se ljubi
telji skakalnega športa 
upravičeno sprašujemo, 
kakšen uspeh bi Zajc dose
gel šele, če bi se 40 do 50 
krat peljal čez mostiček 90 
metrske planiške skakal
nice. Tudi Oman in Eržen 
bi bila gotovo boljša.

Toda pri ms je že taka 
navada, da se vsako leto 
ponovi ista pesem: planiške 
Skakalnice ostajajo pozimi 
vedno nepripravljene. Naši 
skakalci pa si morajo za 
device pridobivati znanje v 
tujini.

Resno dvomim, če bo 90 
metrska planiška skakal
nica nared vsaj za medna
rodno FIS prireditev, ki bo 
marca letos. Dva dobra me
seca bosta za priprave go
tovo prekratka.

Skratka, ob vsem tem, 
kar se dogaja v našem 
smučarskem športu, se lah
ko uspehu Ludvika Zajca 
samo čudimo.

In to — zelo čudimo.

ZA NADALJNJO UREDITEV ČRNEGA IN ŠPANO
VEGA VRHA NAD JESENICAMI BODO MORALE 
POSKRBETI GOSPODARSKE ORGANIZACIJE

Nov zimski 
športni center
jeseniške komune

IIc!c!ske kapacitete Še vedno pereč proMem
Lepa smučišča na Črnem in Španovem vrhu nad Jese

nicami so že nekaj časa terjala žičnico. Potrebo po tem ob
jektu je podpirala tudi vlečnica Športnega društva Jesenice 
na Črnem vrhu, ki je privabljala vsako leto na tisoče in ti
soče smučarjev.

Podjetje »Avtoservis« Jesenice re je že pred dvema letoma 
odločilo za izgradnjo sedežnice s Planine pod Golico na Črni 
vrh in dalje s Črnega vrha na Španov vrh. S pripravami so 
pričeli že leta 1962, s samo gradnjo pa lani. Gradbena dela 
je poveril investitor gradbenemu podjetju »Sava« Jesenice in 
»Metalni« iz Maribora, elektromontažo pa podjetju »IMP« iz 
Ljubljane. Ker se je investitor medtem priključil podjetju 
»Ljubljana-transport«, ima nadaljnje zasluge za dograditev 
žičnice, ki je bila izročena svojemu namenu koncem leta 1&64, 
tudi Ljubljana-transport — poslovna enota Jesenice.

S spodnje postaje, v kateri je urejen bife v domačem 
alpskem slogu, pelje žičnica do vmesne postaje, ki stoji v vi
šini 1193 m na Črnem vrhu, od tu pa do zgornje postaje na 
Španovem vrhu, v višini 1365 m.

Žičnica, ki predstavlja veliko pridobitev za razvoj našega 
zimskega športa, in istočasno tudi za gospodarstvo jeseniške 
komune, je dolga 1650 m. Njena zmogljivost je 280 do 400 
oseb na uro, vožnja pa traja od 17 do 22 minut.

O REKREACIJI NAŠE MLAEitne

Ob dobri volji 
več razumevanja

Stanovanjske skupnosti in mladinske organizacije slabo rešujejo vprašanja
prostega časa

Znano je, da pretežni del do
hodka jeseniške komune ustvar
ja Železarna, medtem ko ostale 
dejavnosti doprinašajo le skro
men delež. Če izvzamemo še go
stinstvo in turizem, potem do
hodka, ki ga ustvarjajo obstoje
če obrtno gospodarske dejavno
sti v komuni, skoraj ni omenja
ti. Obstaja pa možnost, da se ta 
odnos v ustvarjanju narodnega 
dohodka popravi, oziroma spre
meni. V ta namen je bil pred 
dnevi na iniciativo Obč. sindi
kalnega sveta sklican tudi skup
ni sestanek proizvodnih obrtnih 
podjetij na Jesenicah, ki so se 
ga poleg direktorjev udeležili 
tudi predstavniki delavskega sa
moupravljanja in družbenih or
ganizacij. Ker od uslužnostne 
obrti ni pričakovati udeležbe pri 
večjem ustvarjanju dohodka, 
ostanejo le štiri večja proizvod
na obrtna podjetja, ki imajo 
perspektivo, da se razvijejo v in
dustrijska podjetja z osvajanjem

serijske proizvodnje in koopera- 
ciie. Ta podjetja so: Kovinoser- 
vis, Lesno-galanterijski obrat, 
oba na Jesenicah, podjetje »Co
kla« na Blejski Dobravi in ZI- 
NOS v Mojstrani. Iz poročil di
rektorjev omenjenih podjetij je 
razvidno, da kljub obstoječim 
težavam, s katerimi se borijo, le 
dosegajo za njih vsekakor po
membne gospodarske uspehe, 
zlasti velja to za najmlajše pod
jetje odnosno Zavod za zaposlo
vanje invalidnih in drugih oseb 
— ZINOS — ki je leta 1959 pri
čel poslovati s štirimi delavka
mi, danes pa zaposluje skupno 
84 oseb, od tega 31 moških in 53 
žensk (upoštevajoč pri tem, da 
je 41 Vo invalidov). Vrednost 
bruto proizvodnje pa je znašala 
lani 171 milijonov din. Ostala 
tri podjetja takega porhsta niso 
zabeležila.

V perspektivnem sedemlet
nem planu pa predvidevajo s 
preusmeritvijo iz obrtne v indu

strijsko proizvodnjo povečati 
bruto realizacijo iz dosežene 
skupne okoli 500 milijonov v le
tu 1963 na 1,3 milijarde v letu 
1970. To pa bo mogoče le ob 
osvajanju konjunkturnih proiz
vodov, z zmanjšanjem asorti
menta proizvodov in predvsem 
z iskanjem notranjih rezerv, to 
je, izboljšati procent izkorišča
nja ^trojnih kapacitet in pove
čati produktivnost, kar je mož
no le z dobro organizacijo pri
prave dela in izboljšanjem teh
noloških procesov in uvajanjem 
nagrajevanja po enoti proizvo
da. Potrebno pa bo seveda tudi 
nekaj novih sredstev za stroje.

Vsa ta podjetja pričakujejo 
več razumevanja od strani ob
čine, ki ga do sedaj ni bilo. 
Obremenjuje jih tudi odvajanje 
pavšala na račun skladov 70o/0 
proti 30 %. Mnenja so, da bi se 
ta denar stekal v banki, kar bi 
jim omogočalo najemanje po
trebnih kreditov za investiranje, 
upoštevajoč pri tem lastno ude
ležbo.

Na podlagi razpraye, v kate
ro je posegel tudi predsednik 
sveta za industrijo in obrt tov. 
ing. Pohar, so izdelali zaključke, 
ki jih bodo skupno z izdelano do
kumentacijo razvoja in potreb 
predložili občinski skupščini v 
razpravo. Ob upoštevanju, da ta 
proizvodno obrtna podjetja omo
gočajo zaposlitev ženam (zapo
slovanje žena je v jeseniški ko
muni skrajno problematično), 
kakor tudi povečanje bruto do
hodka — bo občinska skupščina 
morala razmišljati o tem in 
omogočiti razvoj teh podjetij in 
jim omogočiti prehod iz usluž
nostne obrtne na industrijsko 
proizvodnjo.

Rezultat omenjenega posveta 
je bil vsekakor pozitiven, saj so 
se prisotni seznanili z gospodar
skimi problemi obrtnih podjetij 
v komuni, ugotovili so tudi, da 
bi bilo potrebno več medseboj
nih stikov, izmenjave iskušenj 
in mnenj, skupnih strokovnih 
posvetov in sodelovanja. Nera
zumljivo je, da v razpravi niso 
sodelovali predstavniki samo
upravljanja in družbenih orga
nizacij v teh ustanovah. Ob po
ročilih in kasnejših razpravah 
so prepuščali glavno besedo le 
svojim direktorjem.

T. S.

RAZPIS

| VISOKA SOLA ZR POLITIČNE VEDE v LfuMiam
razpisuje vpis v seminar za

- NEPOSREDNE PROIZVAJALCE - 
UPRAVLJAVCE

• Semijiar bo trajal od 1. marca do konca junija. 
Namen teh seminarjev je posredovati udeležencem osnov
no družbeno-ekonomsko in politično znanje, ki bi jim 
omogočilo odgovornejše in kvalitetnejše odločanje pri nji
hovem delu. Program obravnava problematiko delovne 
organizacije oz. iz nje izhaja. Tematika je aktualna, pri 
Izvajanju ne zanemarja splošna teoretična spoznanja.

Pogoji:
1. neposreden proizvajalec — upravljavec v delov

nem odnosu,

2. urejeni osebni prejemki ali nadomestilo v času 
šolanja,

3. Zagotovilo plačila šolnine od podjetja, ki ga po
šilja na seminar.

Prijave sprejema Visoka šola za politične vede, Ljubljana, 
Titova 102 ali družbenopolitične organizacije v občini do 
1. februarja 1965, kjer dobite tudi ostale informacije in 
program na vpogled.

=;es

Kšsi

'El

Posebnost žičnice-z višinsko razliko 390 m je obratovanje 
na dve hitrosti. Najmanjša hitrost je 1,60 metra in največja 
2,25 m na sekundo. Prednost dveh hitrosti je predvsem v tem, 
da lahko tudi starejši izletniki izstopajo in vstopajo. Glavni 
pogon žičnice je v spodnji postaji, medtem ko je žična vrv 
enaka vlečni vrvi žičnice na Voglu, saj ima premer 24 mm.

Nova žičnica s Planine pod Golico na Črni vrh in od tam 
dalje na Španov vrh ni majhna investicija, zato je investitor 
Ljubljana-transport že poskrbel za redni avtobusni promet 
z Jesenic do Planine pod Golico, to je do spodnje postaje 
žičnice. Da pa bosta postala Črni in Španov vrh nad Jese
nicami zares rekreacijski center delovnih ljudi Jesenic in 
drugi zimsko športni center jeseniške občine, bo nujno ure
diti cesto na Planino pod Golico, povečati parkirni prostor in 
v interesu domačega, kot tujega turizma, izboljšati in pove
čati hotelske kapacitete.

Za približanje lepih smučišč in mikavne prirode s pogle
dom na Julijce in Karavanke je torej poskrbel investitor žič
nice Ljubljana-transport. Za nadaljnjo ureditev Črnega vrha 
in Španovega vrha nad Jesenicami v zimsko športni center 
pa bodo morale poskrbeti predvsem gospodarske organizacije,, 
saj je center namenjen oddihu njihovih članov.

v*
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V -spomin na legendarni boj Pohorskega bataljona ter 
na junaško smrt Serha in njegovih borcev praznuje slo
venjebistriška komuna 7. januarja svoj občinski praznik.

Ob letošnjem prazniku čestitajo vsem občanom ome
njena podjetja, občinska skupščina in druge družbeno
politične organizacije.

\

ll

NEPOGREŠLJIVA
PROIZVODNJA
Znan v naši ter v sosednji republiki, 

predstavlja zavod »KEMOCID« s svojo 
deratizacijsko, dezinsekcijsko in .dezin
fekcijsko dejavnostjo nepogrešljiv na
slov, na katerega se vse bolj pogosto 
obračajo bolnišnice, zdravilišča, indu
strija, kmetijstvo in trgovina, gostinska 
in obrtna podjetja.

»GRANITA«
Odlika v delovni legitimaciji doma

čega Gradbenega podjetja »GRANIT« 
sta nedvomno, dva 31-stanovanjska poi- 
štolpiča, katerih gradnjo je/ podjetje 
uvrstilo v svoj delovni program. Pod
jetje je specializirano za visoke in niz
ke gradnje ter gradi na območju lastne 
komune in mesta Maribor.

O nepogrešljivem pomenu nedvomno, 
najmočnejše gospodarske organizacije v 
komuni za nadaljnji razvoj občine Slo
venska Bistrica pripovedujejo podatki o 
udeležbi podjetja »IMPOL« pri asfalti
ranju ceste Slovenska Bistrica—Zgor
nja Bistrica, pri ureditvi cestišča, ki 
povezuje središče komune š' kolodvorom, 
pri izgradnji-sodobne telovadnice »Par
tizan«, ki sodi med najlepše tovrstne 
objekte v naši republiki, pri izgradnji 
nove obratne ambulante ter obrata 
družbene prehrane, ki preraščata potre
be delovnega kolektiva, pri sodelovanju 
izgradnje planinskega doma pri Treh 
kraljih ... Pomen »Impola« podčrtuje 
njegova skrb za osnovne šole Slovenska

Bistrica, Zgornja Ložnica, Šmartno na 
Pohorju, Tinje in Kebl.

Vse to sodi v prizadevanje delovne
ga kolektiva — letos je to že IŽOO-član- 
ska družina — za hitrejši razvoj komu
ne, na katere območju živi in ustvarja. 
Hkrati pa »Impol« ne zanemarja svojih 
lastnih potreb: z izgradnjo 76 ležiščnega 
samskega doma ter s 166 stanovanji je 
podjetje v znatni meri omililo stano
vanjske probleme svojih delavcev in, 
seveda članov njihovih družin. Z orga
nizacijo izobraževalnega centra omogo
ča šolanje mladim proizvajalcem v ne
posredni bližini njihovega doma in se
veda delovne organizacije, v kateri so 
zaposleni, v kateri tudi nameravajo

ostati kot strokovno usposobljeni de
lavci. Trenutno zaposluje j^odjetje 56 
vajencev^ v raznih vzdrževalnih obra
tih, 29 delavcev obiskuje lastni odde
lek STŠ ljubljanske metalurške šole in 
sicer oddelek za odrasle. Za strokovno 
izobraževanje daje delovni kolektiv let
no 10 milijonov dinarjev.

To je telegram podjetja »Impol«, ki 
slavi letos 140-letnieo obstoja. S proiz
vodnjo aluminijastih valjanih in stiska
nih polizdelkov — pločevina, trakovi, 
palice, cevi, profili, žica in pleteni elek- 
trovodniki — se je podjetje uvrstilo 
med edinstvene tovrstne proizvajalbe v 
Jugoslaviji.

STANOVANJSKO NASELJE PODJETJA »IMPOL«

Velika Izbira v specializirani 
proizvodnji,

Tovarna olja v Slovenski Bistrici je
z novimi mehanizmi — kotlovnica, ra
finerija, ekstrakcija — dopolnila svoj 
prvotni proizvodni plan izdelave zgolj 
bučnega olja še z izdelavo raznih vrst 
olja — od rafiniranih jedilnih do raz
nih tehničnih — s čimer je za petkrat 
povečala svojo letno realizacijo v, odno
su na realizacijo pred rekonstrtikcijo. 
Podjetje pa še vnaprej razsoja o nuj
nosti' nove rekonstrukcije, s katero lah
ko še za dobrih 75 odstotkov poveča 
svoj skupni dohodek. Pomen te tovarne 
ni zgolj v vsakdanji potrošnji njenih 
jedilnih in tehničnih olj, ampak še v 
njeni funkciji, ki jo ima kot osnova za 
proizvodnjo tovarn močnih krmil, saj 
so oljne tropine odlično prehransko 
sredstvo v sodobni živinoreji.,

V letu 1864 je podjetje preseglo ce
lotni dohodek za 30 odstotkov, v letoš

njem letu pa predvideva še povečanje 
fizičnega obsega proizvodnje za okoli 6 
odstStkov.

Poudariti velja, da doseženi rezultati 
v poslovanju.Tovarne olja ne gredo na 
račun zvišanja cen izdelkov (saj so pod 
kontrolo!). Nasprotno, podjetje teži k zni
žanju cen, kar najbolj nazorno kaže 
primer bučnega olja, kateremu je samo 
v enem letu znižalo ceno za 30 odstot
kov. Uspehe je treba pripisati pred
vsem načrtni specializaciji podjetja ter 
poslovno tehničnemu sodelovanju s so
rodnimi podjetji in ne naposled racio
nalnemu izkoriščanju proizvodnih na
prav. Tovarna je namreč lani avgusta 
pričela obratovati v 4 izmenah, s čimer 
si je omogočila maksimalno izkorišče
nost proizvodnih zmogljivosti in hkrati 
s tem tudi. poizkusni pi'ehod na skraj
šan delavnik.

DETAJL IZ PROIZVODNE ENOTE RAFINERIJE, KATERO LAHKO PO 
OPREMLJENOSTI UVRSTIMO MED NAJSODOBNEJŠE V NASI DRŽAVI

JOŽE K VSAKDANJI POTROŠNJI
Povpraševanje je narekovalo trgovske

mu podjetju Planika, da je izpopolnilo 
omrežje svojih lokalov z novo posloval
nico: v Tinju na Pohorju. Z v posled
njem času preurejenimi trgovskimi lo
kali na Keblu, na Pragerskem, v Zgor
nji Polskavi in Zgornji Bistrici ima 
podjetje danes 36 prodajaln raznih ti
pov: od samopostrežnih in samoizbirnih 
do polsamopostrežnih ter klasičnih. Cilj 
»Planike« je v nadaljnjem povečavanju 
prodajnih prostorov — gradnja super
marketa v Slovenski Bistrici in manjših 
trgovin v raznih naseljih v komuni. — 
z namero, da svojo ponudbo čim bolj 
približa vsakdanji potrošnji.

TRGOVSKI PAVILJON PODJETJA 
»PLANIKA« NA KEBLU NA PO

HORJU

ELEKTROMONTAŽA IN INSTALACIJE — POLJČANE

»EMI« proizvodnja in servis
O dvojni funkciji podjetja Elektro- 

montaža in inštalacije Poljčane pripo
veduje njegov delovni program: ob 
osnovni dejavnosti — elektromontaža, 
inštalacije in proizvodnja lestencev — 
ima podjetje tudi organizirano radio- 
servisno službo in previjalnico elektro- 
tnotorjev v Slovenski Bistrici.

Podjgtje z oznako »Ij/MI« srečamo na 
številnih gradbiščih na Štajerskem, v 
Hrvaškem Zagorju, kjer se^ uveljavlja 
kot samostojen proizvajalec, kot koope
ranta znane Elektro^montaže^ Maribor 
pa ga srečamo pri gradnji hidroelek
trarne Plat — Mlini pri Dubrovniku.

gloma osvaja široko jugoslovansko trži
šče, pri čemer ima organizirano lastno 
trgovsko mrežo.

................................. ::

■

Z domiselno proizvodnjo raznovrst
nih lestencev pa si podjetje »EMI« na-

EDEN IZMED ŠTEVILNIH IZDELKOV 
TOVARNE »EMI«
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7. januarja

■S.OD-P.OO Dobro jutro! 
5.CO-t5.:G Jutranji radijski dnev
nik — 8.05 Jutranji ^abavni 
zvoki — 8.55 Radijska šola za 
višjo stopnjo — 9.25 Glasbeni 
vedež — 9.45 Neksn domačih 
melodij — 10.00 Dopoldanski
radijski dnevnik — 10.15 Glas
beni sejem — 13.00 Nimaš
prednosti — 12.05 Kmetij:-:ki na
sveti — 12.15 Čez hrib in dol 
— 12.30 Mali opoldanski kon
cert — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 12.20 Pripo
ročajo vam ... :— K.05 Naši
pevci v slovenskih operah — 
14.35 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — 15.00 Popol
danski radijski dnevnik —
15.30 Pihalna godba JLA — 
15.40 Literarni sprehod — 16.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Tu
ristična oddaja —^ 18.00 Poro
čila — aktualnosti doma in v 
svetu — 10.15 »Odskočna de
sko« — 1P.45 Jezikovni pogo
vori — 19.00 Obvestila — 19-05 
Glasbene razglednice — 19.20
Večerni radijski dnevnik —
20.00 Četrtkov večer domačih 
pesmi in napevov — 21.00 Ve
čer umetniške besede — 21.40
Glasbeni nokturno — 22.10 S 
popevkami po svetu — 23.05
Glasba od Frrncesca Landina 
do Bacha — 24.00 Zadnja poro
čila in < zaključek oddaje

PETEK , SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK TOREK
8. januarja

5.00-3.C0 Dobro jutro! — 6.00-
6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 3.05 Iz' baleta »Čajna punč-, 
ka« — 8.35 Za vsakogar nekaj
— 8.55 Pionirski tednik — 9.25 
Pihalna godba RTV Ljubljana 
—' 9.35 Pet minut za novo pes
mico — 10.00'- Dopoldanski ra
dijski dnevnik — 10.15 Komor
ni zbor RTV Ljubljana poje 
pesmi čeških skladateljev — 
10.35 Novos na knjižni polici — 
10.55 Glašbena medigra — 1L00 
Nimaš prednosti! — 12.0o Ra
dijska kmečka univerza — 
12.15 Opoldanski domači pele- 
mele — 12.30 Preludij k T. de
janju in drugi odlomki iz 
W rigne rjove opere »Lohengrin«
— 13.15 Obvestila in zabavna
glasba — 13.30 Priporočajo
vam . ✓. — 14.05 Radijska šola 
za nižjo stopnjo Kralj Matjaž 
se zabava — 14.25 Igrajo vam 
r.a klavir štiriročno in na dva 
klavirja — 15.00 Popoldanski
radijski dnevnik — 15.25 Na
potki za turiste — 15.30 Pod 
vročim španskim sopcem — 
15\45 Novo v znanosti — 16.00 
Vsak drn za vas — 17.05 Pet
kov simfonični koncert — 18.00 
Poročila — aktualnosti doma 
in v svetu — 18.15 Revija na
ših pevcev zabavne glasbe — 
13.^5 Ta teden v skupščinskih 
odborih — 19.00 Obvestila — 
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Večerni radijski dnevnik 
— 20,00 Zvočni mozaik — 20.30 
Tedenski zunanje politični 
pregled — 20.40 Vloga zbora v 
evropski glasbi — 21.15 Oddaja

^ o morju in pomorščakih —
22.10 Za ljubitelje jazza — 23.05 
Literarni nokturno — 23.15 Iz 
sodobne poljske glasbene li
terature — 24.C0 Zadnja poroči
la in zaključek oddaje •

9. januarja
5.CC-8.00 Dobro jutro! — 6.00-

6.10 Jutranji radijski dnevnik 
6.30-6.35 Napotki za turiste — 
8.05 Pojeta Vokalni sekstet 
»Svobcda^ iz Zagorja in De
lavski oktet iz Stražišča pri 
Kranju — 8.25 Igrajo veliki za
bavni orkestri — 8.55 Radijska 
šola' za nižjo stopnjo Kralj 
Matjaž se zabava — 9.25 Alladi 
glasbeniki glasbene šole »Fran
ca Šturma« pred mikrofonom
— 5.45 Četrt ure v ritmu rhadi- 
sona — 10.00 Dopdldanski ra
dijski dnevnik — 10.15 Glasbe
ni sejem — 11.00 Nimaš pred
nosti! — 12.05 Kmetijski nasve
ti — 12.15 Domače viže in na
pevi — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Priporo
čajo vam ... — 14.05 Iz oper 
jugoslovanskih skladateljev — 
14 35 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — 15.00 Popol
danski radijski dnevnik — 15.30 
Nastopata zbor »Svobode** iz 
Štor in zbor »Enakost« iz Kra
nja — 16.00 Vsak dan za vas
— 17.05 Gremo v kino — 17.35
Pesmi in plesi jugoslovanskih 
narodov — 18.Q0 Poročila — ak
tualnosti doma in v svetu — 
18.15 Izložbeno okno — 1845 S 
knjižnega trga — 19.00 Obvesti
la — 19.05 Glasbene razgledni
ce — 19.30 Večerni radijski
dnevnik — 20.00 »V soboto- zve
čer« — 21.00 Zaplešite z nami
— 22.10 Oddaja za naše iz
seljence — 23.05 Za prijeten# 
konec tedna — 24.00 Zadnja 
poročila in zaključek oddaje

10. januarja
6.00-8.00 Dobro jutro! —6.30- 

6.35 Napotki za turiste — 7.40 
Pogovor s poslušalci — 8.00
Mladinska radijska igra Da
rinka Kovačič: Ledena pot — 
8.32' Iz slovenske mladinske 
glasbe — 9.05 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo I. — 
10.00 Še pomnite tovariši . . . 
F.rane Adum: Rakete so ka
zale proti Kninu — 10.30 Pesmi 
borbe in dela — 10.40 Nedelj
ski koncert lahke glasbe — 
11.40 Nedeljska reportaža — 
12.05 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo II. — 13.15 Ob
vestila in zabavna glasba —
13.30 Za našo vas — 13.50 Na 
kmečki peči — 14.00-17.00 Da
nes popoldne — 16.00 Humore
ska tega tedna — 17.05 Majhen 
nedeljski operni koncert —
17.30 Radijska igra — 18.20 Pi
sane skladbice — 19.00 Obvesti
la — 19.05 Glasbene razgledni
ce — 19.30 Večerni radijski 
dnevnik — 20.00 Naš nedeljski 
sestanek — 21.30 Iz slovenske 
simfonične glasbe — 22.10 Ples
na glasba — 23.05 Sodobna ju
goslovanska glasba — 24.00
Zadnja poročila in zaključek 
oddaje

11. Januarja
5.00-8.00 Debro jutro! — 6.00-

6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 8.05 Jutranji divertimentb
— 8.55 Za mlade radovedneže 
Je še prostor za divje živali?
— S.10 Zaplešimo in zapojmo
— 9.25 Iz narodne zakladnice
— 9.45 Pihalna godba Jindrich
Bauer — 10.00 Dopoldanski ra
dijski dnevnik — 10.15 Pisan 
orkestralni intermezzo — 10.35 
Naš podlistek — 10.55 Glasbena 
medigra —^ 11.00 Nimaš pred
nosti! — 12.05 Kmetijski nasve
ti — 12.15 Čez hrib in dol —
12.30 Igra pianist Svjatoslav 
Richter — 33.15 Obvestila in
zabavna glasba — 13.30 Pripo
ročajo vam ... — 14.05 Arije 
iz Mozartove opere Don Juan
— 14.35, Naši poslušalci česti
tajo in pozdravljajo — 15.00 
Popoldanski radijski dnevnik
— 15.30 Lepe melodije — 15.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Glas
bena križanka — 18.00 Poročila
— aktualnosti doma in v sve
tu — 18.15 Zvočni razgledi — 
18.45 Narava in človek — 19.00 
Obvestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Večerni ra
dijski dnevnik — 20.00 Pevka 
F.lda Viler in zabavni ansam
bel Moj mira Sepeta — 2'0.15 
Simfonični koncert orkestra 
Slovenske filharmonije — 22.10 
Melodijo- v noči — 23.05 Lite
rarni nokturno — 23.15 Jazz 
orkestri va.m igrrjo — 24. Zad
nja poročila in zaključek od
daje

12. januarja ■
5.00-8.00 Dobro jutro! —6.00-

6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 8.05 Veseli hribe ven in an
sambel Mihe Dovžana ' — 8.25 
Od melodije do melodije — 
8.55 Radijska šola za srednjo 
stonnio Pajac in Peter — 9.25 
Odlomki iz opere »Car Sal- 
tan« Nikolaja Rimskega Kor- 
sakova — 9.45 V ritmu bossa 
nove — 10.00 Dopoldanski la
dijski dnevnik — 10.15 Glasbe
ni sejem — 11.00 Nimaš pred
nosti! — 12.05 Radijska kmeč
ka univerza — 12.15 Slo . e n» e 
nDurdne poje kvartet bratov 

-.Boštjančič — 12.30 Iz koncer
tov in simfonij — 13.15 Obve
stila in zabavna' glasba — 13.30 
Priporočajo vam ... — 14.03
Radijska šola za višjo stop
njo Transportna sredstva: Že
leznica — 14.35 Pet minut za 
novo pesmico — 15.00 Popol
danski radijski dnevnik — 15.30 
V torek nasvidenje — 16.00
Vsak dan za vas — 17.05 Kon
cert pc željah poslušalcev —
18.00 Poročila — aktualnosti
doma in v svetu 18.15 Pred-, 
stavljamo vam jugoslovanske 
ansamble zabavtTe glasbe — 
18.45 Na mednarodnih križnot- 
jih — 19.00 Obvestila — i9.05 
Glasbene razglednice — 19.30
Večerni radijski v dnevnik —
20.00 Majhen recital harfistke 
Pavle Uršič-Petričeve — 20 20 
Radijska igra — 21.20 Serenad- 
ni večer — 22.10 Zabavni zvo
ki — 23.05 Nočni koncert z de
li jugoslovanskih sklada to! jev
— 24.00 Za ‘nia poročila in za
ključek oddaje

SREBA
13. januarja

5.00-3.00 Dobro jutro! —6.00-
6.10 a t.anji radijski dnevnik
— 8.05 Glasbena matineja — 

»8.55 Piran svet pravljic in 
zgodb Zlata ribica — 9.10 Slo
vaške naiodne pesmi — 9 25 
Dopoldanski domači pele-mole,
— 9.45 Skladbe za*klavir in za 
violino — 10.00 Dopokfanski ra- 
d' ki dnevnik — 10.15, Melodi
je za razvedrilo — 10.45 Človek 
in zdravje — 10.55 Glasbgna 
medigra — n.no Nimaš pred
nosti! — 12 05 Kmetijski nasve
ti — 32.15 Trio Slavka Avseni
ka — pojeta Dana Filipih} in 
1’nnc Koren — 12.30 Pol ure 
s sop: nlstko Victorio de Los 
Angelo.-; — 13.15 Obvestila in 
z r !:<’.• n a glasba — 13.20 Pripo
ročajo vam... — 14.05 Radij- 
sk/i šola za srednjo sto orno 
Pgjac in Peter — 14.45 Kaj in 
kako pojo mladi pevci prt nas 
in po svetu — 15.00 Popoldan
ski radi iški Pivnik — 35.30

- nske narodne v prirod 
Cirila Preg;. is.no Vsakdan 
za vas- — 17.05 Slovenski re- 
prock letniki v pre
teklosti in danes — 10.00 Po
ročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.15 Iz fonoteke Ra
dia Koper — 18.45 Naš razgo
vor — 39.00 Obvestila — 19 05 
Glasbene razglednice — 19.30
Večerni radijski dnevnik —
20.00 Poje zbor sindikata ma
džarskih gradbincev — 20.20
DvSjs.et minut z ansamblom 
Jožeta Kampiča — 20.40 Sergej 
Prokofjev Ognjeni angel (Ra
dijska priredba opere) — 22.10 
Nori d akordi — 23 05 Literarni 
i'ok4ut-n - 92 15 Jazz s plošč
— 2krr, ■ ■ poročila in za
ključek oddgje

DELAVSKA ENOTNOST - St. 1 - 7. januarja 1965


